
Четвъртък
29 април 2010, брой 80 (4891)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 6 
Старите  
отпуски ще се 
чистят до 2011 г.
Година и осем месеца 
е достатъчно, за да се 
изчистят отпуските, каза 
министър Младенов

USD/BGN: 1.47666 

+0.34% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.32450

    -0.34% 
 Българска народна банка

Sofix: 417.75

    -0.35%  
Българска фондова борса

BG40: 116.90

-0.02% 
Българска фондова борса

Компании  ▶ 15
Royal Dutch 
Shell увеличава 
печалбата си с 57% 
Петролният гигант Shell 
отчете положителен фи-
нансов резултат в размер 
на 5.48 млрд. USD за 
първото тримесечие на 
годината.  Компанията 
увеличи производство-
то до 3.594 млн. барела 
на ден и разработи нови 
находища в Бразилия и 
Русия

Новини ▶ 7

Компании ▶ 14

"Софарма" АД регистрира 
търговска марка в Австрия

Фармацевтичната компа-
ния инвестира 1 млн. EUR 
в нова лаборатория. Това е 
поредна стъпка в  много-
годишните ни усилия да 
следваме световните тен-
денции, каза Огнян Донев

Коментар ▶ 2
За два  
процентни  
пункта повече
Все по-явно е, че още от 
самото начало намерението 
на новата власт е било да 
вдигне ДДС като най-лесния 
начин да се напълни бюдже-
тът. Заплахите за покачване 
на данъка вече предизвикват 
ехидни усмивки

Пореден рестарт  
на болничната реформа

Лечебните заведения, ко-
ито не отговарят на изис-
кванията, ще бъдат пре-
структурирани, каза д-р 
Лъчезар Иванов, предсе-
дател на парламентарната 
здравна комисия

Тема на деня ▶ 4-5 Новини ▶ 6
Борисов  
решава за ДДС 
до седмица
Няма да допусна 
държавата да 
отиде на вариант 
Гърция или други 
европейски държави 
в същото състояние, 
беше категоричен 
премиерът

Дянков къса 
договора 
с „Краун 
ейджънтс”

Нов страх скова 
пазарите

Проблемите на Гърция подпалиха пожара на съмнението за банкрут на Ирландия, Португа-
лия и Испания и срутиха световните борси. Българският пазар също тръгна надолу  ▶ 12-13
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Печеливш
Петър Славов

Губещ
аню ангелов

Управляваната от Славов ПроКредит Банк завърши 2009 г. с 
печалба в размер на 14 млн. лв. Активите на банката са нама-
лели с 3.6% и в края на годината балансовото й число е 1.257 
млрд. лв. Лек спад има и депозитната база на банката през 
миналата година - с 2.1%, при кредитите се наблюдава нама-
ление от 5.7%, като сумата на целия управляван портфейл на 
банката възлиза на 1.051 млрд. лв.

Военният министър е принуден да развали сделките 
за хеликоптерите “Кугър” и “Пантер” заради недостиг 
на средства (вж. стр. 6). Ангелов призна, че е застра-
шена текущата издръжка на Българската армия. 
Министърът ще предостави доклад за финансовото 
състояние на войската на президента Георги Първа-
нов.

Сряда
28 април 2010, брой 79 (4890)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 9
Борисов отново 
се закани  
на ЕРП
Ако дружествата 
не влязат в час, ще 
бъдат сменени, каза 
премиерът 

USD/BGN: 1.47166 

+0.23% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.32900

    -0.23% 
 Българска народна банка

Sofix: 419.20

    -0.44%  
Българска фондова борса

BG40: 116.92

-0.73% 
Българска фондова борса

Компании ▶ 11
Печалбата на 
КТБ надвиши 
прогнозата   
Нетните приходи от  
лихви на трезора  
се увеличават с 23.4%. 
Кредитният портфейл на 
банката се е повишил с 
5.6%

Компании  ▶ 13
Generali Group 
раздава 545 млн. 
EUR дивиденти 
Премийният приход  
на групата за първото 
тримесечие се увеличава 
с 16.2%. Нетната печалба 
се повишава с 52.1% до 
1.31 млрд. EUR

Новини ▶ 6

Компании ▶ 11

„ФеърПлей Пропъртис” 
увеличава продажбите си

Средните цени на 
жилищата достигнаха 
1350 EUR/кв. м, а година 
по-рано бяха 1800 EUR, 
каза Маню Моравенов, 
изпълнителен директор на 
дружеството

Коментар ▶ 3
Кой по-точно  
заслужава  
бой?
Вместо да гони „лоши” 
инвеститори, държавата 
може да помисли как изоб-
що да привлече някакви. 
По-добре да се провери 
ценообразуването и ако в 
него няма нищо сбъркано, 
голямото говорене да спре

Битката за клиенти и при 
фиксираната телефония

Общо 297 жалби са 
постъпили срещу про-
цедурата за прено-
симост на номерата. 
Регулаторът въвежда 
системата „едно ги-
ше” от 6 август

Новини ▶ 8-9 Новини ▶ 12
11 кандидата  
за Лот 3  
на „Тракия”
Шест от фирмите, които 
са подали документите, 
участваха и в търга за 
втория лот на магистра-
лата. В средата на 2011 
г. започва изграждането 
на магистралата София- 
Ниш

Държавата излиза 
в отпуск

Кабинетът обмисля анулиране 
на натрупаните отпуски от предишни 
години. Това ще принуди чиновниците 
масово да излизат във ваканция  ▶ 4-5

Колаж: Вихър Ласков

България е 
най-пиратската 
държава в ЕС

Мнения

 ▶ок, няма лошо да се 
спре това безумие с 
отпуските. Но няма 
ли как да се потърси 
отговорност от тези, 
заради които се пристъ-
пи към това решение. 
Направете проверка 
- лесно е! 

Niki Iliev 

 ▶никой ли не вижда, че 
от всичко това страда 
само обикновеният 
човек! Как може друг да 
определя какво да пра-
вим със законна отпус-
ка? Защо не потърсят 
сметка на фирмите, 
които позволяват на 
служителите си само по 
10 дни отпуск, а вместо 
това отчитат 20 дни?

maria

pari.bg Топ 3

1 Държавата ще пести 
от отпуски и обез-
щетения. Промени 
в Кодекса на труда и 

Закона за държавния служи-
тел ще принудят чинов-
ниците масово да излизат 
във ваканция.

2 Дянков: Слабото 
вътрешно по-
требление остава 
проблем. Вдигането 

на ДДС не е прокризисна 
мярка, но е много трудна 
мярка за бизнеса. 

3 Битката за клиен-
ти се пренесе и при 
фиксираната теле-
фония. Комисията 

за регулиране на съобще-
нията опростява проце-
дурата за преносимост на 
номерата след 6 август.

За два процента повече
За пореден път премиерът се 
закани, че ако антикризисните 
мерки не дадат резултат, ще се 
наложи да вдигне ДДС. Няма да 
допусна държавата да отиде във 
вариант Гърция, каза той.

Но до момента не само че нито 
една антикризисна мярка не е 
влязла в сила, но едва от вчера 
започна обсъждането на част от 
тях в бюджетната комисия на 
парламента. С това темпо ще 
премине средата на годината и 
пак няма да имаме действащи ан-
тикризисни мерки. Самият Бойко 
Борисов вчера призна, че голяма 
част от мерките реално ще влязат 
в сила от 2011 г.

В такъв случай как така още 
следващата седмица преми-
ерът ще реши дали се налага 
да вдига ДДС? Би трябвало да 
изчака поне до края на година-
та, когато вече има работещи 
антикризисни мерки.  Посто-
янно развяваната от Борисов 
заплаха за увеличаване на ДДС 

вече започва да предизвиква 
ехидни усмивки. Все по-мал-
ко са хората, които вярват, че 
правителството (и най-вече 
Борисов) наистина търси други 
варианти за закърпване на бю-
джета. Все по-явно е, че още от 
самото начало намерението на 
новата власт е било да вдигне 
ДДС като най-лесния начин да 
се напълни бюджета. 

Не с 2, а с цели 4 пункта 
може да се вдигне данъкът. 
Такива предложения има, обяс-
ни още премиерът. Типично по 
бойковски много вероятно е да 
се разиграе следният сценарий: 
два-три дни ще се говори и пи-
ше по медиите как ДДС ще ста-
ва 24% и какъв пагубен ефект 
ще има това за потреблението, 
оттам за търговията и произ-
водството, а оттам за постъпле-
нията на данъци в бюджета и 
безработицата. След това Бойко 
Борисов на бял кон ще опове-
сти, че благодарение на него 
ДДС ще се увеличи само с 2 

пункта. И народът ще въздъхне, 
че се разминал с по-голямото 
зло. Междувременно няма да 
бъде пропуснато с повод и без 
повод да се подчертае, че това 
нещастие ни се изсипва на 
главата заради безобразията на 
предишните управляващи.

По подобен начин протече 
дебатът за изчистването на 
отпуските. Услужливи чиновни-
ци от социалното министерство 
обявиха, че натрупаните от ми-
нали години отпуски ударно ще 
трябва да се изчистят до края на 
тази година. Който не успее,  гу-
би всичко - и почивка, и парич-
но възмездие. На заседанието 
на правителството вчера обаче 
лично благодарение на намесата 
на премиера този срок бил удъл-
жен до края на 2011 г. “Каква 
милост!”, може би се очаква да 
каже електоратът. “Зле изигран 
театър!”, по-скоро бихме казали 
ние. Защото подобно поведение 
обижда хората. Та нещо подоб-
но очакваме и с ДДС.

коментар

 ▶  За пореден път премиерът се закани, че ако антикризисните мерки не дадат резултат, ще се наложи да вдигне ддС

Мила кисьова
mkisiova@pari.bg

Постоянно 
развява-
ната от 

Борисов заплаха 
за увеличаване на 
ДДС вече започва 
да предизвиква 
ехидни усмивки
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цигарен дим

 ▶  След пореден дебат парламентът отмени забраната за пушене в заведения. 
Спорът за цигарите се водеше дори между съпартийци снимка марина ангелова

цитат

Вижда се вече, че няма 
да има „данък лукс” и 

че редица други популистки 
идеи няма да се реализират

Число на деня

3 
 ▶души бяха освободени от надзорния съвет на нои с 

решение на правителството. Това са Христина митре-
ва, любомир гайдов и светлана ломева. Причините са 
промяна на служебното им положение Мартин димитров, съпредседател на синята коалиция

Бойко, не е време 
за успокоение!
Няма да има 
наказание за 
България заради 
бюджетния дефицит. 
Страната ни пак е сред 
най-добрите в Европа, 
тъй като има държави, 
чийто дефицит е много 
по-голям. Никога не е 
имало наказания по тази 
тема, няма да има и за 
нас, твърди премиерът 
Бойко Борисов.

Бойко Борисов ни 
успокоява, а трябва да 
започне да се тревожи, 
защото:

1Досега никой 
не е наказван, 
защото 
икономическите 

времена бяха добри 
и на бюджетните 
дефицити не се гледаше 
достатъчно критично. 
Сега вече не е така, 
точно обратното е.

2 Липсата на 
наказания за 
свръхдефицит 
доведе до 

сегашната ситуация 
- сега вече всички го 
знаят и ще започнат да 
наказват, ако искат да 
спасят стабилността на 
еврото.

3Досега можеха 
да бъдат 
наказвани само 
страните от 

еврозоната. Но отскоро 
е в сила Лисабонският 
договор, който дава 
право да бъдат наказвани 
за свръхдефицит всички 

пречи на пазарите сега 
да я накажат стократно 
повече. А Гърция е в 
еврозоната. За тези отвън 
наказанието е по-бързо и 
по-сигурно (това се видя 
с Латвия, Унгария и пр.).

От днес държавният 
дълг на Гърция 
официално е „боклук”. 
Кредитният рейтинг на 
Португалия също рязко 
е свален - въпреки че 
Португалия има доста 
по-малък свръхдефицит 
и дълг от Гърция. 
Португалия и Гърция 
са най-бедните страни 
в Западна Европа, 
винаги са били такива 
и винаги са давали 
сигнали, че са слаби, 
недисциплинирани 
и не могат да правят 
реформи. Това не е 
успокоително, особено 
ако си припомним, че 
България също е най-
бедната страна (и то в 
целия ЕС) и в последно 
време доста реформи 
бяха „отложени”, а целта 
за балансиран бюджет -  
забравена.

Затова вместо 
успокоения трябва 
да чуваме от премиера 
желязна решителност 
за намаляване на 
разходите, балансиране 
на бюджета и реформи 
в публичния сектор и 
бизнес средата. 

Това е начинът 
за избягване на 
рисковете и постигане на 
икономически растеж.

pari.bg реплики

 ▶По темата „Уго Чавес се 
сдоби с акаунт в Twitter”:  

 ▶а родният Уго Чавес - бай 
Бойко Борисов няма ... 
По-тъп ли е, или още не е 
посъветван в някоя чалга 
кръчма... Да се надеваме... 

ГерБавия 
 

 ▶По темата „Трейс не 
кандидатства за Лот 3 
на Тракия”: 

 ▶на български е Доуш, а не 
Догуш! 

Платеца

 ▶По темата „дянков: 
Слабото вътрешно 

потребление остава 
проблем”: 

 ▶когато изземваш дохо-
ди: чрез данъци, такси, 
отпуски, билети, безра-
ботица, здравни вноски, 
глоби и т.н., е логично 
потреблението да спада, 
Дянков... ако въведете 
по-високо ДДс ефектът 
ще е същият! само за ме-
сец-два би бил положите-
лен, герБаджийо! сигурно 
е, че симеон ДЯнков е 
„работил” в световната 
банка с пренасяне на пап-
ки, химикалки и гумички... 
Приказлив, но вреден. 
като бащицата Бойко 

Борисов.  
кобург Велчев

 ▶По темата „Правител-
ството обмисля да вдига 
ддС”: 

 ▶ако това се случи, си 
събирам багажа и зами-
навам оттук. именно 
ниското данъчно бреме у 
нас привличаше чуждите 
инвеститори през послед-
ните години. Първо данък 
„лукс”, нов налог за застра-
хователите, ДДс, после 
и плоския данък може да 
увеличим. и така докъде 
ще стигнем.  

Пророк

Премиерът 
да прояви же-

лязна решителност 
за намаляване на 
разходите, баланси-
ране на бюджета и 
реформи в публич-
ния сектор и бизнес 
средата

Георги ангелов, 
старши икономист в “отворено 
общество”

страни от ЕС. Малките 
страни от Източна 
Европа, разбира се, 
първи ще го отнесат.

4Както стана с 
еврофондовете, 
може отново 
България да бъде 

първата наказана страна 
и за свръхдефицит. Само 
да дадем повод и веднага 
ще ни накажат, за да 
дадат урок на всички 
останали. Тъкмо няма 
да им се мотаем и за 
влизане в еврозоната.

5Най-важното 
обаче е друго. 
Гърция също не 
беше наказана от 

ЕС за лоша фискална 
политика. Но това не 

коментар
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▶ Здравна реформа, от която да са удовлетворени                                                пациенти и лекари, обеща здравната министърка Анна-Мария Борисова. 414 болни-
ци има у нас, колко от тях обаче ще останат след                                                  болничната реформа снимка емилия костадинова

Реформа е най-изтърка-
ната и клиширана дума, 
когато се заговори за здра-
веопазване. Четири поред-
ни правителства обявяват 
секторът за приоритет, а на 
практика почти нищо не се 
случва. Освен влошаване 
на финансовото състояние 
на болниците и качеството 
на обслужване.  

Един от основните про-
блеми е безсмислено го-
лемият брой на лечебни 
заведения в България. Го-
дини наред върху привати-
зацията им беше наложен 
мораториум, а броят им 
се увеличаваше. У нас на 
100 хил. души се падат 
651 болнични легла, дока-
то средно в Европейския 
съюз те са 565.

Преструктуриране
Как ще бъдат реформира-
ни 414 болници, колкото 
е броят им в момента. От 
думите на новия здравен 
министър Анна-Мария 
Борисова стана ясно, че 
няма да бъдат закрива-

Здравната каса бави парите на лечебните  
заведения, дълговете вече гонят 400 млн. лв.

Светлана Желева
szheleva@pari.bg

за долекуване и хосписи, 
като се има предвид хро-
ничното недофинансиране 
на сектора. 

Забавяне
Плащанията на НЗОК към 
изпълнителите на меди-
цински услуги и този 
месец ще бъдат просро-
чени. На болниците са 
преведени само 60% от 
заработените пари за фев-
руари. Липсата на свежи 
средства накара редица 
шефове на болници да 
вземат кредити от банки-
те, за да изплащат заплати 
и консумативи. Дълговете 
на болниците гонят 400 
млн. лв., като 100 млн. 
лв. дължат за медицинска 
апаратура и консумативи. 

Плащанията на здрав-
ната каса вероятно ще 
започнат около 10 май, 
забавянията има заради 
липсата на шеф на НЗОК 
досега, твърди Лъчезар 
Иванов. Според него мо-
же да се очаква от юни 
плащанията от страна на 

ни, а преструктурирани. 
Но всички те черпят фи-
нансови ресурси, които 
в условията на криза са 
силно ограничени. Новият 
здравен министър обеща, 
че няма да съкращава ме-
дицински работници, и 
каза, че са й необходими 
3 месеца, за да започне 
реформата. Тревожната 
ситуация в здравеопазва-
нето обаче ескалира с все-
ки изминал ден и едва ли 
времето, което си е дала, 
ще й бъде достатъчно.   

Основният въпрос сега е 
откъде ще се намерят па-
ри за преструктурирането 
на болници в заведения 

Болниците, които не отговарят на изискванията, ще           бъдат преструктурирани
Интервю Д-р Лъчезар Иванов, председател на парламентарната здравна комисия

снимка марина ангелова

Въвеждането  
на електронни 
здравни карти  
ще намали разходите 
за здравеопазването  
с 30%

 ▶ Господин иванов, 
здравният министър 
Ана-Мария Борисова по-
иска 100 дни, за да започ-
не реформата в здравео-
пазването. Като се има 
предвид състоянието на 
здравеопазването, пери-
одът не е ли прекалено 
дълъг?

 - Това не означава, че про-
цесите ще бъдат стопира-
ни. Като аналитичен човек, 

като прагматик  след 100 
дни тя ще излезе и ще каже 
какво се е случило и какво 
предстои. В парламента се 
очаква  приемане на Закона 
за лечебните заведения, къ-
дето  законодателно ще бъ-
дат облечени реформите.

 ▶ Как според вас трябва 
да продължи реформа-
та?

- Въвеждаме критерии, 
на които да отговарят 
лечебните заведения. Те 
трябва да отговарят на ви-
соки стандарти, които да 
гарантират сигурността, 
здравето и живота на па-
циентите. Държавата има 
ангажименти как една бол-
ница работи.

 ▶ Не са ли прекалено 
много 414 болници за 
България? 

- Административно за-
тваряне на болници няма 
да има. Тези лечебни за-
ведения, които не отгова-
рят на изискванията, ще 
бъдат трансформирани. 
В зависимост от персо-
нала и апаратурата някои 
ще бъдат преобразувани 
в медицински центрове 
с 10 легла, където отново 
ще се занимават с лечеб-
на дейност. Други ще се 
превърнат в болници за 
долекуване, хосписи или 
дневни стационари. 

 ▶ откъде ще намерите 
пари за това преструк-

туриране? 
- Когато се разкриват 

нови отделения, трябват 
пари. Но когато намаля-
ваш болничните струк-
тури и обема дейност, ав-
томатично се намаляват 
разходите. И това ще се 
усети в мига, в който ще 
се въведат електронни-
те здравни карти и елек-
тронните здравни доси-
ета. В момента предстои 
разглеждане на различни 
оферти. Ако те са чип и 
биометрични данни на 
четеца, ще намалим раз-
ходите в здравеопазването 
с 30%. При 2.6 млрд. лв. 
бюджет за здравеопазване 
направете сметка колко се 
пести.

НЗОК полека-лека да се 
нормализират.
 
На кръстопът
Синдикатите вече пре-
дупредиха, че планират 
в средата на май нови 
национални протести на 
лекари заради бавенето на 
пари от страна на НЗОК. 
Заради тези проблеми в 
малките общински бол-
ници лекари и сестри не 
получават редовно запла-
ти, а големите лечебници 
без свежи пари се декапи-
тализират, казва д-р Иван 
Кокалов, зам.-председател 
на синдиката. 

Препъникамъкът 
Националната здравна 
карта трябваше да е гото-
ва още през 2000 г. Тя оп-
ределя броя на лечебните 
заведения по региони и 
осигуреността им с кадри, 
апаратура и финансиране. 
Имаше един несполучлив 
опит да бъде направена 
национална здравна карта 
по времето на министър 

Евгений Желев през 2008 
г. Тя обаче така и не стиг-
на до широка обществена 
дискусия. Малко преди 
да избухне скандалът с 
„Тамифлу” и бившия здра-
вен министър Божидар 
Нанев, от лекарския съюз 
скочиха срещу подготвя-
ния пореден вариант на 
национална здравна кар-
та. В него се предлагаше 
само болниците, които 
задоволяват нуждите на 
населението, да получават 
финансиране от здравната 
каса. Нещата с национал-
ната здравна карта не вър-
вят, защото се залага на 

погрешен критерий - брой 
болници, а не брой легла, 
смятат здравни експерти. 
В Европа всички говорят 
за брой легла. В момента, 
в който у нас показателят 
брой легла стане водещ, 
здравната карта ще стане 
факт. 

Начинът е да се преброи 
населението по региони 
и по този показател да 
се определи броят легла. 
Така проблемът с броя на 
лечебните заведения ще 
се намести в рамките на 
3-5 години постепенно, 
а не както досега - с дра-
ми и политически натиск, 
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Акценти
У нас има над 
106 частни 
болници

 ▶на 100 хил. души у нас се 
падат 651 болнични легла, 
докато в ес те са средно 
565. 

 ▶  леглата в болниците за 
активно лечение в Бълга-
рия са средно по 455 на 100 
хил. души, а в ес - 395. 

 ▶  леглата в частните 
болници като процент от 
всички легла в ес са 21.1%, а 
в България 8.2. към края на 

2009 г. в България има 106 
частни болници.

 ▶ средният престой в 
лечебните заведения у нас 
е 6.8 дни, а в ес - 8.8 дни. 

 ▶ Престоят в болниците 
за активно лечение в Бъл-
гария е 5.8 дни, а в ес - 6.7 
дни. 

 ▶ използваемостта на 
леглата в болниците за 
активно лечение в Бълга-
рия е 74%, а средно за ес 
е 77%. това сочат данни 
на националния център 
за здравна информация, 
съобщи директорът Хрис-
тиян Грива.

Не виждам стъпки 
към здравна реформа. 
Имаше намерения, 
сега се правят 
кадрови промени 
в министерството, 
ще правят ревизия, 
ще се ориентират. 
В Националния 
съвет по тристранно 
сътрудничество сме 
им дали срок до 31 
май да ни представят 
визия за здравна 
реформа, включително 
и за болничния сектор. 
Времето си минава, 
а нищо не се случва. 
Всички реформи са 
свързани с пари.  През 
годините здравната 
вноска от 6% изостана, 

Може и да се разминем 
със здравната реформа

Д-р Евгений Душков, 
експерт

дефицит, като не се 
грижат за лечебните си 
заведения. 

Вероятно ще се 
наложи актуализация 
на бюджета на НЗОК. 
За болниците бяха 
заложени много по-
малко пари, разчиташе 
се, че ще закрият доста 
лечебни заведения. 
Но това не се случи. 
Трябва обаче яснота 
- оперативният резерв 
от 125 млн. лв. ще 
стигне ли за болничната 
помощ. НАП и касата 
твърдят, че имат 40% 
ръст на събираемостта. 
Но тогава къде и защо 
се бавят парите? 

Болниците, които не отговарят на изискванията, ще           бъдат преструктурирани

а болниците минаха 
изцяло на финансиране 
от НЗОК, без да имат 
необходимия финансов 
ресурс. Принципалите 
на лечебните заведения 
- общини или държава, 
не изпълняват 
задълженията си да 
финансират болниците 
за ремонти, апаратура 
и режийни. Удобно 
е за всичко да се 
обвинява НЗОК и 
недофинансираните 
клинични пътеки. А 
в случая държава и 
общини също генерират 

Интервю Д-р Лъчезар Иванов, председател на парламентарната здравна комисия

 ▶ Какво стана с ос-
тойностяването на 
клиничните пътеки? 
Срокът беше краят 
на февруари, сега сме 
краят на април и пак 
нищо.

- Деси Димитрова, която 
в момента е зам. здравен 
министър, се зае с остой-
ностяването на клинич-
ните пътеки. Направен 
бе финансов анализ и той 
бе показан в Министер-
ския съвет на среща с 
директорите на болници 
в страната. 

От 300 клинични пътеки 
само 15 са свръхфинанси-
рани, останалите са недо-
финансирани. Тук вече е 
нужен портфейл.

 ▶ Колко пари трябват, за 
да бъдат всички кли-
нични пътеки реално 
оценени?

- Когато 1.2 млн. души 
започнат да си плащат ре-
довно здравните вноски, 
нещата ще се случат. Това 
са пари, които трябват на 
здравната каса. Това е само 
една от възможностите за 
допълнително финанси-
ране. В момента се бо-
рим да се спрат всякакви 
изтичания на средства в 
здравеопазването,  за да 
може клиничните пътеки 
да бъдат реално финан-
сирани.

 ▶ Докъде стигнахте с 
реформата с частните 

здравни фондове?
- Мнението и на проф. 

Борисова е, че касата тряб-
ва да бъде демонополизи-
рана. За нас е изключител-
но важно да имаме алтер-
натива. Частните здравни 
фондове евентуално ще 
стартират след отчитане на 
финансовите резултати. Те 
го правят  през март, значи 
март 2011 г. Сега на дневен 
ред не седи въпросът с 
частните здравни фондове. 
В момента имаме други 
тежки задачи - забавените 
плащания на НЗОК към 
извършителите на меди-
цински услуги и още други 
оперативни задачи на здра-
веопазването. 

Светлана Желева 

Нели Нешева оглави НЗОК
Депутатите не дадоха 
450 млн. лв. допълни-
телно на НЗОК
 
За по-малко от 10 минути 
Народното събрание избра 
д-р Нели Нешева за дирек-
тор на НЗОК.  За канди-
датурата й гласуваха 101 
депутати, 26 бяха „против”, 
30 се въздържаха. Тя ще 
остане начело на НЗОК до 
12 февруари 2015 г.

Поканата й за поста дошла 
едновременно и от премиера 
Борисов, и от министъра 
на здравеопазването проф. 
Борисова, заяви Нешева в 
интервю за БНР. Като първа 
стъпка тя ще възложи одит в 
НЗОК, за да е наясно какво 

заварва, а в следващите 6 
месеца обеща да проведе 
административна реформа. 

Нешева каза, че ще поло-
жи максимални усилия за  
редовност на плащанията 
към изпълнителите на ме-
дицинските услуги, които в 
момента закъсняват. Истин-
ската реформа ще доведе 
дотам, че болниците може 
би сами ще отпадат от па-
зара, когато не отговарят 
на определените критерии, 
смята тя. 

По думите й, когато сис-
темата не е реформирана, 
каквито и пари да постъпят, 
било то от резерв или от дру-
го място, те ще се изчерпат. 
Със  18 гласа „за”, 77 „про-
тив” и 4 „въздържали се” На-

родното събрание отхвърли 
предложението на депутати 
от „Коалиция за България” 
за промени в бюджета на 
НЗОК за 2010 г. Предложе-
нието беше за увеличаване 
на разходите за здравно-
осигурителни плащания с 
450 млн. лв. за сметка на 
намаляване на излишъка по 
бюджета на НЗОК за тази 
година.  

Нешева отказа да  комен-
тира обвиненията срещу 
предшественичката й на 
поста Жени Начева, докато 
тече разследването, но зая-
ви, че не се притеснява да 
не я сполети нейната съдба, 
защото ГЕРБ стои зад нея 
и ще я подкрепи във всяко 
отношение.

убедени са здравните екс-
перти.

Здравнат а  ре форма 
продължава, а не започ-
ва отначало. Разликата е, 
че този път всеки ход от 
промените ще бъде добре 
разясняван публично както 
на пациентите, така и на 
лекарите, твърди д-р Лъ-
чезар Иванов, председател 
на парламентарната здрав-
на комисия. Разяснението 
обаче едва ли ще форсира 
реформата. Остава надеж-
дата, че министър Бори-
сова ще направи първата 
стъпка след 3 месеца.

Светлана Желева
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Работодателите са 
задължени да пускат 
работниците във ва-
канция по график

Неизползваните от минали 
години платени отпуски 
ще трябва да се използват 
до края на 2011 г., гласува 
правителството на заседа-
нието си в сряда. Лично 
премиерът Бойко Борисов 
настоя да се даде повече 
време за изчистване на ста-
рите отпуски, заяви след 
заседанието министърът 
на труда Тотю Младенов. 
Проектът на социалното 
министерство предвижда-
ше това да стане до края на 
тази година и получи остри 
критики от синдикатите.

Промяна в плащането на 
първите три дни от болнич-
ни не е била обсъждана на 
вчерашното заседание на 
правителството.

ограничения
Година и осем месеца е 
напълно достатъчно време, 
за да може хората да си 

Старите отпуски ще  
се чистят до края на 2011 г.

Дилемата около вдигането 
на ДДС ще стане ясна в сря-
да, каза премиерът Бойко 
Борисов. Така той поднови 
полемиките за вдигането на 
косвения данък, които през 
последните дни все повече 
и по-често се коментират 
от различни политически 
партии, министри и пред-
ставители на бизнеса. Пре-
ди две седмици в. „Пари” 
пръв прогнозира, че ще се 
наложи правителството да 
увеличи ДДС до 22%. Няма 
да допусна държавата да 
отиде на вариант Гърция 
или други европейски дър-
жави в същото състояние, 
беше категоричен Борисов. 
По думите му с колкото 
трябва да вдигнем данъка, с 
толкова ще го увеличим.

Махалото
Борисов отново напомни, 
че ако не сработят пред-
приетите от правителството 
антикризисни мерки, ще се 
стигне до повишаване на 
ДДС. Премиерът уточни, че 
е имало предложения ДДС 
да стане  23, а дори и 24%. 
Преди ден съпредседателят 

на Синята коалиция Мартин 
Димитров коментира, че се 
обсъждали варианти той да 
се качи и до 25%. Според 
него обаче това е грешна 
стъпка и тя ще забави изли-
зането на България от криза-
та с месеци, дори и с години. 
От СДС винаги са били „за” 
ниските данъци. Ниското 
данъчно бреме  е основна-
та причина България да се 
развива толкова добре през 
последните години.

Стискаме зъби
Финансовият министър Си-
меон Дянков каза, че прави-
телството се бори да не вди-
га ДДС. Иначе, ако се стигне 
до тази мярка, това ще удари 
много силно потреблението, 
което и без това е свито, 
обясни финансовият ми-
нистър. Нашата цел е да не 
повишаваме този налог и се 
надяваме антикризисните 
мерки да дадат желания ре-
зултат, каза още той.

Преди време шефката на 
бюджетната комисия Менда 
Стоянова също потвърди, 
че са обсъждани подобни 
варианти, но тя силно се 

Бойко Борисов решава за 
вдигането на ДДС в сряда
При 1% увеличение  
на данъка в хазната 
влизат между 350  
и 400 млн. лв.

надява да не се стигне чак 
дотам.  Според разчетите на 
финансовото ведомство при 
1% вдигане на ДДС в хазна-
та влизат между 350 и 400 
млн. лв., обясни Дянков. 

Как е в Европа
Европейската практика 
показва, че страните на 
Стария континент масово 
прибягват до вдигането на 
ДДС, за да увеличат при-
ходите в бюджета. Особено 
сега, когато по-голямата 
част от тях са с свръхдефи-
цити. Най-пресният пример 
е Гърция. Фалитът, пред 
който е изправена южна-
та ни съседка,  принуди 
правителството да увеличи 
ДДС от 19 на 21%. Те обаче 
се наложи да повишат и 
акцизите върху цигарите, 
алкохола и горивата. Преди 
тях и Испания предприе 
подобна стъпка и увеличи 
косвения данък от 16 до 
18%. Други страни, като 
Латвия, вдигнаха ДДС още 
в началото на кризата от 18 
до 21%. Още по-драстичен 
ръст на ДДС от 20 до 25% 
гласуваха в Унгария.

Великобритания пък, след 
като свали този данък в края 
на 2008 г., се наложи пак да 
го върне на 17.5%. В Обе-
диненото кралство течаха 
дебати ДДС да се качи до 
20%. Тази мярка обаче бе-
ше категорично отхвърлена 
от финансовия министър 
Алистър Дарлинг. 

Биляна вачева

 ▶  Няма да допусна държавата да отиде на вариант Гърция, беше категоричен 
Бойко Борисов снимка марина ангелова

увеличава неплатеният от-
пуск, в който работодателят 
може да пусне работниците 
и служителите си без тях-
ното съгласие. Временна-
та антикризисна мярка ще 
действа до края на тази 
година. Т.нар. специфичен 
отпуск по икономически 
причини ще се позволя-
ва на предприятия, които 
поради кризата намаляват 

производството си. Тези 60 
дни ще се зачитат за трудов 
стаж.

До края на годината ще 
действа и още една антик-
ризисна мярка - работодате-
лите ще може да въвеждат 
непълно работно време за 
още три месеца при усло-
вие, че запазват заетостта в 
предприятията. 

Мила Кисьова

изчистят старите отпуски, 
каза министър Младенов. 
С промени в Кодекса на 
труда и Закона за държав-
ния служител се въвежда 
ограничението за следваща 
година да се прехвърлят не 
повече от 10 дни от плате-
ния отпуск.

Ако работник напусне ра-
бота или бъде съкратен пре-
ди края на 2011 г., той ще 
бъде възмезден финансово 
за неползвания отпуск, гла-
сува още правителството. 

Всеки работодател трябва 
да направи график как ще 
се чистят старите отпуски. 
Работодателите се задължа-
ват да разрешат платения 
годишен отпуск на всеки 
служител, когато той е по-
искан по график. 

Графици се въвеждат 
като регулярна практика 
във всички предприятия и 
бюджетни организации и 
за ползването на платения 
отпуск за всяка текуща го-
дина.

Антикризисно
От 30 на 60 работни дни се 

Сделката с „Кугар” 
на път да фалира 
армията ни
„Юрокоптер” ще 
изтегли депозита на 
държавата, ако не 
платим 100% 
Издръжката на Българската 
армия е застрашена, аларми-
ра министърът на отбраната 
ген. Аню Ангелов. Бюдже-
тът на министерството е  
орязан с нови 76 млн. лв., 
след като държавата е изгу-
била тези пари по сделката 
с вертолетите на „Юрокоп-
тер”. За тази година бюдже-
тът на МО беше намален с 
500 млн. лв. в сравнение с 
2009 г.

Сделката
През 2006 г. българското 
правителство сключи дого-
вор с френската компания 
„Юрокоптер” за доставка за 
нуждите на армията на 12 
вертолети „Кугар” и 6 верто-
лета „Пантер”. Стойността 
на договора беше 383 млн. 
EUR. До края на 2008 г. са 
доставени 9 от кугарите и 
за тях са платени 184 млн. 
EUR. През миналата година 
са доставени още два плюс 

резервни части. България 
обаче е платила 40% от це-
ната им. Съгласно договора 
заради невъзможност на Ми-
нистерството на отбраната 
да плати цялата стойност 
обслужващата банка Соси-
ете Женерал е изтеглила от 
депозитната сметка на въз-
ложителя останалите 60% от 
стойността на вертолетите 
на стойност 76 млн. лв. Сега 
те лягат върху бюджета на 
МО, обясни ген. Ангелов. 

изход
Ако не развалим договора с 
„Юрокоптер”, има опасност 
да загубим целия депозит 
по тази сделка, който е в 
размер на 240 млн. EUR, 
каза ген. Ангелов. Маши-
ните, които са доставени, но 
още не са платени изцяло, 
остават френска собстве-
ност и армията ни не може 
да ги вдигне във въздуха. 
Министърът на отбраната е 
поискал среща с президента 
Първанов като върховен 
главнокомандващ, за да го 
запознае с проблема.

Мила Кисьова

 ▶ Срокът за изчистването на натрупаните стари 
отпуски ще важи за всички, включително МвР и ар-
мията, заяви министър Тотю Младенов (вляво) 

снимка БоБи Тошев
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МВР удари „Терористи”, 
„Регистратори” и „Сладури”
Започнаха  
проверки в „Мини 
Марица-изток”

В рамките на една нощ МВР 
проведе три спецакции с 
кодовите имена „Регис-
траторите”, „Сладурите” и 
„Терористите”. Групите са 
се занимавали с фалшиви 
документи за платени еко-
такси и глоби, източване на 
ДДС и нелегална търговия с 
оръжие. При операциите са 
задържани десет души.

Регистраторите
При акцията са задържани 
петима души, които са из-
вършвали фалшиви регис-
трации в КАТ, без да бъдат 
заплащани екотакси. Те са 
издавали и фалшиви до-
кументи за платени глоби. 
Работели са в три офиса. 
При обиските полицията е 
намерила печати, фалшиви 
нотариални бланки, печа-
ти на нотариуси, винетки и 
контролни талони. Групата 
е функционирала в продъл-
жение на година и е нанесла 
щети за над 100 000 лв. 

Сладурите
„Сладурите” са търгували 
с резервните части на спе-
циализираните трактори, с 
които се работи в района 
на мините „Марица-изток”, 
Раднево и Гълъбово. Задър-
жани са трима души. По 
данни на МВР те са участ-
вали в организирана прес-
тъпна група. Схемата е осъ-
ществявана от 11 фирми в 

Договорът с „Краун ейджънтс” 
няма да бъде подновен
Консултантските им 
услуги излизали  
твърде скъпо 

Министерството на фи-
нансите няма да подновява 
договора за консултантски 
услуги с „Краун ейджънтс”. 
Това каза в интервю за су-
трешния блок на Нова те-
левизия вицепремиерът и 
финансов министър Си-
меон Дянков. Британските 
консултанти бяха наети още 
по времето, когато финан-
сов министър беше Милен 
Велчев, за да спрат контра-
бандата.

Дянков  съобщи, че дого-

периода между 2007 и 2009 
г. „Сладурите” са извърш-
вали ремонти и доставки на 
части втора употреба, които 
са представяли за нови и 
съответно са продавали на 
цени, три пъти по-високи 
от реалните. Те са били 
свързани с „партньори” 
във Варна. На базата на 
завишените цени групата е 
източвала ДДС. Установени 
са 20 договора на стойност 
1 млн. лв. без ДДС, а МВР 
проверява  и служители 
на Мини „Марица-изток”. 
Операциите за злоупотре-
бите, които са вършени там, 
тепърва започват, обяви въ-
трешният министър Цветан 
Цветанов. Необезпокоявано 
са си правили съответни-
те злоупотреби, далавери, 
ощетявали са държавата, 
държавата е нехаела и не е 
осъществявала съответния 
контрол и смятам, че това, 
което предприехме в по-
следните няколко месеца, 
е да направим задълбочен 

▶ При операциите са 
задържани общо 10 души

100
▶ хил. лв. са щетите, 
нанесени на държавния 
бюджет от групата на 
„Регистраторите”

ворът на компанията изтича 
в края на юни и дотогава той 
няма възможност да пре-
ценява дали да предложи 
подновяването му. Минис-
търът уточни, че от „Краун 
ейджънтс” не са успели да 
обяснят кой е организирал 
течовете в митниците и ня-
мали анализ. 

Услугите на консултан-
тите струват скъпо, а Бъл-
гария също разполага с 
експерти, които да правят 
такива анализи като тях, 
каза още той. 

Дознателски 
функции
Директорът на агенция 
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„Митници” Ваньо Танов 
пък отново се обяви за 
връщане на дознателските 
функции в митниците. На 
лекция в УНСС той каза, 
че служителите в полици-
ята не са подготвени да 
разследват митнически на-
рушения.

За пример той даде до-
знател, който в рамките на 
операция „Лапачите” поис-
кал данни от митниците за 
вноса през ГКПП Кулата и 
за възстановения ДДС за 
този внос. 

Митнически контрол на 
Кулата не се осъществява, 
защото това е вътрешна 
граница за ЕС, а ДДС се 
възстановява от НАП. От 
всички държави в ЕС само 
митниците в България и Ру-
мъния нямат следователски 
функции, посочи митничар 
номер 1.

Малко, но от сърце
Митниците са постигнали 
0.7% ръст на събираните 
приходи при близо 40% 
спад на потреблението за 
периода януари - април 
2010 г. спрямо същия пе-
риод на миналата година. 

Биляна вачева

Поне 5% повече 
чужди туристи 
през 2010 г.
Приходите на бранша 
ще зависят  
от атракциите

За 2010 г. можем да очаква-
ме 5% ръст на чуждестран-
ните туристи в България, 
прогнозира министърът на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трайков. 
По всяка вероятност ще 
има увеличение и на бъл-
гарските туристи, които ще 
почиват в страната, смя-
та той. Прогнозата звучи 
по-оптимистично на фона 
на световните очаквания. 
Около 3-4% ръст на меж-
дународните пътувания в 
световен мащаб и от 1 до 
3% увеличение в рамките 
на Европа, очаква Талеб 
Рихай, генерален секретар 
на Световната туристическа 
организация (СТО). Рихай 
е на посещение в България 
във връзка с провеждането 
на 51-вата сесия на Комиси-
ята за Европа към СТО, на 
която България е домакин. 
Според него очакванията 
за резултатите в туристи-
ческия сектор у нас са реа-
листични. 

Приходите зависят 
от атракциите
През миналата година броят 
на чуждестранните туристи, 
дошли в България, спадна 
само с 0.7% на годишна ба-
за, но приходите от туризъм 
се свиха с 6.7% до 2.7 млрд. 
лв. Отстъпките на работе-
щите в бранша достигнаха 

20%. За тази година, ако 
има нов спад, това ще е 
резултат не толкова от от-
делните отстъпки, колко от 
това дали може да се пред-
ложат разнообразни услуги 
и атракции, смята Трайков. 
За миналата година прихо-
дите от туризъм по данни 
на СТО са се свили с 6% до 
611 млрд. EUR, а туристо-
потокът - с около 4%.   

Старите идеи на нов 
глас
Създаването на Национална 
туристическа организация в 
България, определянето на 
туристическите райони и 
изграждането на национал-
на система за туристическа 
информация в страната са 
трите основни идеи, по кои-
то българските експерти ще 
се съветват с чуждестранни-
те си гости, членове на СТО. 
За национална организация, 
която да се занимава с ре-
кламата, се говори от ня-
колко години, но това само 
доведе до остри спорове в 
бранша кой да бъде лидер 
сред представителите на 
бизнеса в нея. Вариантът е 
тя да бъде част от министер-
ството или да е изцяло нова 
структура, ще се заложи на 
публично-частното парт-
ньорство и който участва 
със субсидии за реклама ще 
има право на глас как да бъ-
дат използвани средствата, 
обясни зам.-министърът на 
икономиката с ресор тури-
зъм Иво Маринов.

Дарина Черкезова

анализ на състоянието, каза 
още министърът.

Терористи
Операцията е била срещу 
група за производство и 
продажба на оръжие, ко-
ито са били наблюдавани 
от МВР в продължение на 
два месеца. Арестувани са 
седем души, като някои от 
тях били задържани много-
кратно за незаконно прите-
жаване на оръжие. Шест от 
заключените са български 
гражданин, а един е чуж-

денец с право на постоян-
но пребиваване в страната. 
При операцията в Казан-
лък са конфискувани пет 
автомата „Калашников”, 
заглушители за автомати, 
както и пистолет „Мака-
ров”. Фактът, че предмет на 
продажба са били автомати 
„Калашников”, говори, че 
последиците са непредви-
дими и оръжието няма да 
се ползва за лов например, 
коментира вътрешният ми-
нистър Цветанов. 

Филипа Радионова

▶ При акцията „Терористи” МвР конфискува пет ав-
томата „Калашников”

 ▶  Договорът на финансовото министерство с 
„Краун ейджънтс” изтича в края на юни

снимка Емилия костадинова
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Привнесен 
оптимизъм 
обхвана 
бизнеса
За пръв път от началото на 
кризата бизнесът отново по-
казва завишен оптимизъм. 
Според данните на наци-
оналната статистика през 
април индикаторът бизнес 
климат се е покачил с 4.4 
пункта спрямо предходния 
месец. 

Надежди
Увеличение има във всички 
сектори, като най-сериозно 
е в промишлеността, а най-
слабо е при търговията на 
дребно. От октомври 2008 
г. досега оценката за бизнес 
средата постоянно спада, 
като съвсем леки повишения 
от под един пункт има само 
през пролетта на миналата 
година и към края - през 
ноември 2009 г. В повечето 
случаи подобрената оцен-
ка на бизнеса не е заради 
настоящото състояние на 
предприятията и пазарите, 
а въз основа на очаквания. 
Така например строител-
ството или търговията на 
дребно продължават да от-
читат спад, но въпреки това 
са оптимистично настроени 
за следващите месеци. 

вносен оптимизъм
Основната причина за по-
добрения бизнес климат е 

ръстът в страните от ЕС. 
Неслучайно един от първите 
показатели, който започна да 
расте, беше износът. Тенден-
цията при него започна от 
ноември. Георги Стоев от 
Industry Watch е на мнение, 
че промяната сега идва от 
секторите, които произвеж-
дат суровини - метали, хими-
кали, торове, каучук, където 
пазарите са се раздвижили. 
Въпреки че ако погледнете 
последните цифри за износа 
от януари, все още данни-
те са разнопосочни. Има 
възстановяване на цветните 
метали, но пък в други сек-
тори, като химикалите, няма 
още чувствително възстано-
вяване, коментира Стоев. 

Икономиката ни е отворена 
и зависи основно от външни 
фактори, така че както кри-
зата дойде отвън, така сега 
ще бъде превъзмогната зара-
ди подобрението на чуждите 
икономики, смята Десислава 
Николова от Института за 
пазарна икономика.  

идва лято
Другият по-важен фактор за 
оптимизма е сезонността. 
Това важи например при 
строителството или тури-
зма, които иначе не отчитат 
съществено подобрение към 

момента, но им предстоят 
традиционно по-силни ме-
сеци. При строителството 
дори спадът на активността 
и продажбите продължава, 
но въпреки това мениджъ-
рите в сектора са повишили 
оценката си за средата с 3.6 
пункта. 

Attention, Achtung, 
Attenzione
Въпреки очакванията, че 
подобрената ситуация на 
Запад ще издърпа България 
от кризата, това много зави-
си и от действията на упра-
вляващите. Правителството 
трудно може да помогне, но 
поне да не пречи, коментира 
Десислава Николова. 

Неяснотата около евенту-
алното вдигане на данъци и 
все още високите осигуровки 
е едната пречка за привлича-
нето на чужди инвеститори. 
А финансовият министър 
Симеон Дянков обяви за при-
оритет търсенето на такива и 
превръщането на страната в 
център за чужди инвестито-
ри. Вторият важен момент 
е, че България трябва много 
да внимава да не заприлича 
на Гърция и да поддържа 
финансова дисциплина и по-
литическа стабилност. 

Филипа Радионова

Мениджърите реагират на ръста 
на европейската икономика  

Общото повишаване 
на бизнес климата за 
април е 4.4 пункта 
спрямо март 

Най-сериозна заслуга има 
промишлеността, и то от-
раслите, ориентирани към 
износ на продукция.  

Надежди, но и  
съкращения  
В промишлеността бизнес 
климатът се повишава с 
5.6 пункта, което е оцен-
ка както на състоянието 
на производството, така 
и на подобрени условия 
на вътрешния и чуждите 
пазари. В сектора обаче 
остават и настроения за 
допълнително съкращава-
не на персонал, като около 
15% от предприятията имат 
намерение да уволняват. В 
същото време остават слаби 
надеждите за повишаване 
на цените.

Забавени плащания в 
строителството
И тук оценката е оптимис-
тична и бележи повишение 
от 3.6 пункта, въпреки че 
към момента ситуацията не 

е много добра. Строителна-
та активност продължава 
да се свива, макар и с по-
бавни темпове. Освен това 
през април са се увеличили 
забавените плащания, сочи 
статистиката. Оптимизмът 
в строителството се дължи 
на очакванията за повече 
поръчки през следващите 
три месеца. 

Спад в търговията 
на дребно
Бизнес климатът се повиша-
ва с 2.5 пункта отново заради 
надежди за подобряване през 
следващата половин година 
и очаквания за повишаване 
на цените. Иначе търговците 
отчитат намалени обеми на 
продажби през последните 
три месеца. 

Конкуренция  
в услугите 
През април бизнес климатът 
при услугите се повишава с 
4.4 пункта спрямо март. В 
сектора обаче продължават 
да се оплакват от несигурна 
икономическа среда, про-
блем е и конкуренцията. Не 
се очаква и увеличаване на 
цените.

Филипа Радионова

Най-големите очаквания 
са в промишлеността

Търсене на българска продукция 
подобри бизнес климата
Оптимизмът се дължи 
най-вече на възстановя-
ването на икономиките в 
Западна Европа, които са 
основните пазари на бъл-
гарската индустрия. Ако 
погледнете последните 
цифри в Германия, ще 
видите двуцифрен ръст. 
Това важи и за останали-
те страни от еврозоната. 
Повишеното търсене на 
българска индустриална 
продукция там е пови-
шило чувството за добър 
бизнес климат в страна-
та. Това е причината, не 
трябва да я търсим във 
вътрешни фактори. 

Голяма част от бизнес 
климата зависи от 
местната икономическа 
политика. В момента 
сме на кръстопът: дали 
правителството ще избере 

нестабилен, непредви-
дим път и съответно това 
ще забави влизането на 
инвестиции и ръста на 
производството. Или ще 
избере пътя на фискал-
ната стабилност, бързо 
членство в еврозоната, 
което пък ще доведе до 
позитивен шок за иконо-
миката. Не е ясно какво 
ще се случи, така че 
прогнозата е доста поли-
тическа. 

Решението на чуждите 
инвеститори да вкарат 
инвестициите си в стра-
ната е ключово. А това, 
което тях ги интересува, 
е, на първо място, ста-
билността на парите, на 
валутния борд. На второ 
място, политическата 
стабилност и в частност 
бюджетната дисциплина, 

 ▶ в промишлеността разчитат на износа
снимка Емилия костадинова

Бизнес климат в 
строителството, %

Бизнес климат в 
промишлеността, %

Източник: НСИ
Графика: Гриша Струнджев

Бизнес климат - общо, %

4.4 
пункта е общото 
повишение на бизнес 
климата

5.6 
пункта е нарастването в 
промишлеността

3.6 
пункта е нарастването в 
строителството

Резултатите от 
анкетите на стопанските 
ръководители сочат, че те 
започват да ревизират в 
положителна посока очак-
ванията си за съживяване 
на бизнеса.  Макар и с 
мъничко, започваме да се 
отдалечаваме от дъното. 

Сигурен съм, че част 
от това съживяване 
се дължи и на стъп-
ките, които пред-
приехме по отноше-
ние на ударното 
разплащане на 
задълженията ни 
към бизнеса, как-
то и на решението 
ни да запазим 
ниското данъчно 

облагане, колкото 
и неблагоприятно да 

е това по отношение на 
фиска.

Симеон Дянков, 
министър на финансите

Дянков: И ние 
помогнахме

т.е. дали няма да се 
случат неща, подоб-
ни на Гърция. На 
трето място е мест-
ният данъчен климат 
- осигуровките са все 
още тежки, има някакви 
идеи да се вдига ДДС. 
Така че тези хора това ги 
интересува. 

Георги Стоев, 
Industry Watch
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До края на юни всички 
касови апарати  
се връзват с НАП
Едва 300 хил. физи-
чески лица са пода-
ли данъчни декла-
рации

До 30 юни всички касови 
апарати трябва да бъдат 
свързани онлайн със сис-
темата на НАП. Това каза 
изпълнителният директор 
на приходната агенция 
Красимир Стефанов в су-
трешния блок на БНТ.

Това е една от мерки-
те, които правителството 
прие, за да се прекрати 
масовото укриване на обо-
роти и така да се повишат 
постъпленията в бюджета. 
Най-големият спад към 
момента са приходите от 
ДДС. 

Към 17 април от ДДС 
са събрани 600 млн. лв. 
по-малко в сравнение със 
същия период на миналата 
година, заяви Стефанов. 
Той допълни, че има голям 
спад и в корпоративния 
данък, който се дължи 
основно на кризата. 

Данъчни роботи
Стефанов напомни, че в 
края на тази седмица из-

Баркод
Два пъти по-бързо 
възстановяват 
данък  

 ▶При декларации с бар-
код данъчните ще въз-
становяват надвнесе-
ния данък върху дохо-
дите на физическите 
лица за не повече от 
две седмици. 

 ▶Това е два пъти по-
бързо от определения 
в закона едномесечен 
срок. 

 ▶Причината е, че 
декларациите с баркод 
се сканират, вместо да 
се обработват ръчно. 

 ▶От приходната  
агенция съветват 
всеки свой клиент, 
който е декларирал 
данък за възстановя-
ване, да попълни и да 
подаде декларация за 
доходите с баркод.  

 ▶От националната 
агенция по приходите 
припомнят, че въз-
становяване на данъ-
ка могат да ползват 
млади семейства -  

при тях данъчната 
основа се намалява с 
направените през  
годината лихвени пла-
щания по ипотечен 
кредит. 

 ▶Възможно е данъците 
да се намалят законно 
и с направени дарения, 
вноски за допълнително 
доброволно осигуряване, 
сключване на застрахов-
ка “Живот” и др. 

 ▶Когато се декларира 
данък за възстановява-
не, той се приспада от 
другите дългове към 
държавата.

Правителството да внимава,  
за да не попречи
Обикновено при бизнес 
климата има изразена 
сезонност, така че това би 
могъл да е единият фак-
тор. Но от друга страна, 
може би нарастването 
на износа от последните 
месеци и подобрение-
то на външната бизнес 
среда също са се отразили 
на българските пред-
приятия. Особено тези, 
които зависят от външни 
пазари. Това се вижда в 
промишлеността, където 
подобрението на бизнес 
климата е най-голямо и 
мениджърите изтъкват 
като една от причините за 
това подобрение именно 
очакванията си за износа 
през следващите три месе-
ца. Така че явно износът е 
водещ фактор. Освен това 
през последните седмици 
нараснаха и цените на 
някои суровини, което е 

Подобрение 
на бизнес 
средата в 

България тепърва 
ще започва

Десислава Николова, 
Институт за пазарна икономика
 

сигнал за раздвижване на 
тези пазари.

Подобрението идва 
най-вече от бъдещи 
очаквания. То съвпада 
и с нашите прогнози, 
че определено нашата 
икономика до средата 
на годината ще започне 
да расте и най-вероятно 
водещите сектори ще са 

тези, свързани с външно-
то търсене. Явно някаква 
такава тенденция и подо-
брение на бизнес средата 
в България тепърва ще 
започва. 

При нас кризата дойде 
отвън и ще бъде превъз-
могната отвън. Правител-
ството трудно би могло да 
подпомогне процеса на 
възстановяване, но много 
лесно може да му попре-
чи. Това може да стане по 
пътя на по-високи данъ-
ци, знаете, че още няма 
категорично решение за 
ДДС. Също така по линия 
на неразумна фискална 
политика. Ние зависим 
предимно от външни ка-
питали, така че не можем 
да си позволим да бъдем 
фискално и политическо 
рискови в очите на чужди-
те инвеститори.

тича срокът, в който фи-
зическите лица трябва да 
подадат декларации. Над 
600 хил. българи трябва 
да подадат декларация за 
доходите си за 2009 г., а 
досега декларация са по-
пълнили 300 хил. души. 
За последните три дни ще 
трябва да бъдат обработ-
вани по 415 декларации 
на минута, уточняват от 
приходната агенция. 

Удобен  
пропуск
За 2008 и 2009 г. 100 хил. 
българи са пропуснали да 
декларират доходите си. 
Ако са получавали средно 
по 500 лв., това означа-
ва, че не са декларирали 
близо 500 млн. лв., каза 
Стефанов. Това означа-
ва, че хазната е ощетена 
минимум с 50 млн. лв. 
Това е станало ясно, след 
като данъчните са засекли 
декларациите на физи-
ческите лица с данните, 
предоставени от работо-
дателите за изплатените 
доходи. 

От 1 май 2010 г. НАП за-
почва да засича доходите 
на физическите лица със 

 ▶ Кампанията за проверки на доходите на футболисти, певци и наематели има 
сериозен превантивен ефект, каза Красимир Стефанов

Бизнес климат в 
строителството, %

Бизнес климат в 
промишлеността, %

Източник: НСИ
Графика: Гриша Струнджев

Бизнес климат - общо, %

4.4 
пункта е общото 
повишение на бизнес 
климата

5.6 
пункта е нарастването в 
промишлеността

3.6 
пункта е нарастването в 
строителството

50
▶ млн. лв. не са влезли в 
хазната, след като физи-
чески лица са "забравили" 
да декларират доходите 
си за 2008 и 2009 г. 

справките, подадени от 
работодателите. 
Проверки
Кампанията за проверки 
на доходите на футболи-
сти, певци и наематели 
има сериозен превантивен 
ефект, твърди Стефанов. 
По думите му на всички 
е ясно, че наемодателите 
у нас изцяло са в черния 
списък. Никой от тях не 
декларира доходите си, 
беше категоричен шефът 
на НАП. 

Данъчните са направили 
50 ревизии на магазини по 
търговските улици в София, 
от което в хазната са влезли 
700 хил. лв. След като дадо-
хме гласност на това, на ден 
в НАП се обаждат  между 
100 и 200 наематели, каза 
Стефанов. 

Биляна вачева

снИмКа марИна ангелОВа
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 ▶Потребителите в страните от еврозоната стават 
все по-оптимистични за бъдещето на икономиката

 ▶Дмитрий Медведев

Румъния привлича 
инвестиции от Острова

Румъния привлича 1 млрд. 
EUR от международен 
холдинг, които ще бъдат 
вложени в инфраструкту-
рата, обяви кметът на лон-
донското Сити Ник Ансти 
след среща с инвеститори 
в Букурещ вчера.

Средствата идват от 
международен холдинг и 
вярвам, че това ще е само 
началото. Ще има и други, 
които ще са готови да ин-
вестират в Румъния, каза 

Ансти след разговори във 
финансовото министерство 
на страната. Той не даде 
подробности за името на 
холдинга, нито за срока 
за инвестиране. Кметът 
на Сити само уточни, че 
средствата ще надхвърлят 
1 млрд. EUR и ще бъдат 
вложени в инфраструктур-
ни проекти. 

Траен интерес
Международните компа-

Все по-силни са сиг-
налите за растеж на 
икономиката

Потребителското доверие в 
еврозоната е много крехко 
заради високата безрабо-
тица и строгите фискални 
мерки. Потреблението във 
Франция и нарастването на 
износа на Германия са едни 
от основните стълбове за 
растежа на икономиката в 
Евросъюза. 

Песимизъм
Доверието на потребители-
те във Франция обаче падна 

от минус 34 през март до 
минус 37 през април, по-
казват данни от национал-
ната статистическа служба 
Insee. Икономисти твърдят, 
че всяко понижение на този 
показател е лошо за 330-
милионния блок във време, 
когато икономиката се бори 
за възстановяване. Намаля-
ването на потреблението на 
домакинствата през първото 
тримесечие не вещае нищо 
добро и подсказва, че няма 
да има подобрение до края 
на годината.
 
Сигнали за растеж 
Ситуацията в Германия е 

по-добра. Според прогноза 
на GfK потребителският 
климат за май може да на-
расне с 3.8 от ревизираните 
3.4 пункта през април. Сиг-
налите за растеж стават все 
по-силни.

В Италия очакванията 
на потребителите са опти-
мистични. Индексът на по-
требителско доверие през 
април се качи на 107.9 от 
106.3 през март, но дома-
кинствата остават пред-
пазливи. 

Данните за ценни кни-
жа, обезпечени с активи 
като коли на изплащане и 
ипотеки, подсказват, че по-

Международен хол-
динг от лондонското 
Сити ще инвестира 
1 млрд. EUR

Потребителското доверие 
в еврозоната остава крехко

Напредък
Приходите в 
Испания се 
качват с 0.8%

Правителството на Испа-
ния обяви, че приходите от 
данъци се възстановяват 
и плановете за намалява-
не на бюджетния дефицит 
се движат по график. Опа-
сения засега предизвиква 
нарастването на броя на 
изплащанията за безрабо-
тица. Приходите от данъци 
за първото тримесечие са 
се увеличили с 0.8% спря-
мо същия период година 
по-рано и това е първото 
увеличение от две години. 
Причината е в изтичането 
на някои данъчни облек-
чения и в първите призна-
ци на стабилизиране на 
икономиката. В същото 
време разходите спадат до 
13% през първото триме-
сечие спрямо 16% през 
същия период година по-
рано. Колапс в строител-
ния бранш на Испания след 
десетгодишен бум доведе 
икономиката до рецесия и 
големи дупки във финан-
сите на публичния сектор. 
Бюджетният дефицит на 
страната стигна 11.2% от 
брутния вътрешен продукт 
през 2009 г. Европейският 
съюз поиска той да бъде 
намален до изисквания от 
ЕС размер 3% до 2013 г.

Архиви 
Русия отвори 
документи за 
Катин

Русия разсекрети докумен-
ти за убийството на пол-
ски офицери от съветски 
специални части в Катин. 
От тях се вижда, че лично 
Йосиф Сталин е разпоре-
дил през 1940 г. разстрела 
на 20 000 поляци в гората 
край Катин, както и смър-
тта на хиляди други затво-
рени в лагери. Руският пре-
зидент Дмитрий Медведев 
е наредил публикуване-
то на документите вчера, 
както се съобщгава в него-
вия уебсайт. КГБ е скрил 
документите за Катин след 
смъртта на Сталин, за да 
прикрие клането и да хвър-
ли вината върху нацистка 
Германия. Публикувани-
те документи, доказващи 
участието на съветските 
ръководители, са били при-
брани сред архивите на 
комунистическата партия и 
затова са оцелели. Разсек-
ретяването се коментира от 
наблюдатели като знак за 
продължаване на “специ-
алните” отношения между 
двете страни, демонстри-
рани по време на проща-
ването с трагично загина-
лия полски президент Лех 
Качински.

нии се възползват от ква-
лифицираната работна 
сила в източноевропей-
ската страна и от удобното 
й географско положение 
близо до Черно море, което 
благоприятства логистич-
ната дейност. Около 4000 
са компаниите от Вели-
кобритания, които досега 
са инвестирали 4.5 млрд. 
EUR в Румъния, и ние ис-
каме това да продължи, 
допълни Ансти. 

Чуждите инвестиции в 
страната за първите два ме-
сеца на годината са нама-
лели повече от два пъти до 
466 млн. EUR спрямо 1.3 
млрд. EUR през същия пе-
риод година по-рано, обяви 
централната банка на Ру-
мъния в средата на април. 
Те достигнаха най-висока 
стойност през 2008, кога-
то се качиха до 9.5 млрд. 

EUR, а през 2007 г., когато 
северната ни съседна беше 
приета в Европейския съ-
юз, вложенията отвън дос-
тигнаха 7.2 млрд. EUR.

Посещение 
Ник Ансти посети Буку-
рещ заедно с делегация от 
около 15 представители на 
различни компании и ор-
ганизации от лондонското 
Сити - финансовия център 
на Великобритания. Целта 
беше представяне на част-
ния сектор на Острова и 
развиване на бизнес връз-
ките между двете страни.

Препоръки 
Британското посолство в 
северната ни съседка орга-
низира семинар за публич-
но-частното партньорство. 
Големи компании като 
Enel, CEZ, RWE и Gaz de 

France са изявили желание 
да участват в публично-
частни проекти в страната, 
обяви румънският минис-
тър на икономиката и тър-
говията Адриан Видяну. 
Интересът им е предимно 
в енергийния сектор и са 
готови да вложат 3 млрд. 
EUR.

За да участват чужди 
фирми в публично-частно 
партньорство обаче, много 
важно е дейностите, из-
вършени от компаниите за 
държавата, да бъдат запла-
щани навреме и коректно 
според подписаните до-
говори, подчерта Ансти. 
Необходима е и промяна 
на законодателството в Ру-
мъния, така че фирмите 
от Великобритания, които 
оперират в страната, да 
се чувстват сигурни и за-
щитени.

▶ инфраструктурата в 
Румъния получи сериозна 
финансова инжекция от 
острова

снимки bloomberg

4.5
▶ млрд. eUr са инвестици-
ите на великобритания в 
Румъния досега

требителите продължават 
да се чувстват притиснати, 
макар че Fitch  обяви във 

вторник, че има признаци 
на стабилизиране в някои 
страни. 

4000
▶ са компаниите от 
Острова, оперирали в 
страната досега
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Новите бизнес кредити поскъпват през март
Маржът между лих-
вите по депозити и 
заеми се увеличава 

Бизнес кредитите в левове 
са поскъпнали през март, 
показва статистиката на 
Българската народна банка. 
В същото време доходност-
та от депозити намалява. 
Това означава, че през ми-
налия месец банките са 
увеличили маржа между 
привлечените депозити и 
отпуснатите кредити. 

Кредитни цени
Лихвите по бизнес заемите 
до 1 млн. EUR, които са 
договорени в левове, се 
повишават през март с 0.20 
процентни пункта в сравне-
ние с февруари до 10.98%, 
а тези над 1 млн. EUR с 
1.32 процентни пункта до 
8.58%. При лихвите по кре-
дитите, договорени в ев- 
ро, се наблюдава намале-
ние. Те поевтиняват съ-
ответно с 0.01 процентни 
пункта до 9.74% и 1.34 про-
центни пункта до 7.99%.

През март в сравнение с 
февруари 2010 г. средните 
лихвени проценти по кре-
дитите за потребление в 
левове намаляват с 0.10%. 
Жилищните заеми пък пос-
къпват и в евро, и в левове. 
Увеличението при тях е от 
0.21 и 0.02%. 

Банкерите се обединя-
ват около позицията, че 
кредитите ще поевтиняват, 
но никой не се ангажира 
да посочи точни цифри, 
до които ще падне цената. 
Според Стилиян Вътев, гл. 
изпълнителен директор на 
ОББ, вече се е оформила 
тенденция за намаляване 
на лихвите. Виолина Мари-
нова, гл. изпълнителен ди-
ректор на Банка ДСК, пък 
посочи, че все още не може 
да се говори за тенденция. 
По думите й като цяло има 
поевтиняване на кредитите. 
А това, че статистиката по-
казва увеличение по някои 
заеми, се дължи на факта, 

Финансира-
нето в евро се 

набавя по-лесно от 
банките майки и от 
други европейски 
институции

Стилиян Вътев, 
гл. изп. директор на ОББ

Вече има тенденция за намаляване на лихвите
Левовите бизнес кредити 
са по-скъпи заради недос-
тиг на левове. Парите, с 
които банките разполагат 
в левове, се насочват в 
потребителското кредити-
ране, докато фирменото е 
най-често в евро. 

Не може да се каже, че 
има недостиг на левове, 
но левовите ресурси са за 
ритейла. Финансирането с 

евро се набавя по-лесно от 
банките майки и от други 
европейски институции. 

Има тенденция за на-
маляване на лихвите по 
депозитите. Вече по-малко 
се търсят кредити и заради 
това банките намаляват 
лихвите и по депозитите, 
и по кредитите. Като цяло 
нещата зависят от полити-
ката на всяка банка.

Компании 
и пазари

Редактор:
мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
Станислава атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

Лихвите по кредитите все още са 
високи, защото рискът е висок. 

Наблюдава се поевтиняване на кредити-
те, но е рано да се каже, че това е тенден-
ция. Лихвените нива зависят от полити-
ката на всяка банка

че има банки, които са уве-
личили лихвите и на тази 
база се повишават средните 
лихвени нива. 

надолу
Доходността от депозитите 
обаче става по-малка. Най-
голямо е понижението при 
левовите спестявания на 
домакинствата. Те спадат 
с 1.21 процентни пункта 
до 6.60%. 

По-ниските лихви няма да 
намалят интереса на хората 
към тези продукти, обясни-
ха банкерите. Депозитите 

ще остават привлекателни 
и през следващите месеци, 
допълват те. 

Кредитиране
Положителна тенденция се 
наблюдава при кредитира-
нето, което тръгва нагоре, 
става ясно още от данните 
на централния трезор.

Въпреки че много от 
проектите са замразени, 
а инвестициите сериозно 
намаляха, бизнес кредитите 
се увеличават с 314.2 млн. 
лв. за един месец и в края 
на март достигат 873.1 млн. 

лв. Потребителското креди-
тиране също се увеличава. 
Ръстът при него през март 
е от 57.3 млн. лв., а жилищ-
ното кредитиране е с 39 
млн. лв. повече. 

През следващите месе-
ци статистиката ще по-
каже по-добри резултати 
за кредитиране, очакват 
повечето банкови мени-
джъри. Според някои от 
тях от статистиката за март 
и април ще дадат ясни сиг-
нали, че кредитирането се 
размразява. 

радослава Димитрова 

Промяна на лихвените проценти по нови кредити/депозити, в %

Източник: БНБ
Графика: Гриша Струнджев

Фирмени депозити в евроФирмени депозити в левовеБизнес кредити над 1 млн. 
EUR, договорени в евро

Бизнес кредити над 1 млн. 
EUR, договорени в левове

Бизнес кредити до 1 млн. EUR, 
договорени в евро

Бизнес кредити до 1 млн. EUR, 
договорени в левове

Януари 2010г.

Февруари 2010г.

Март 2010г.

Увеличение

873.1
 ▶млн. лв. са новоотпуснатите бизнес кредити  

през март

 Виолина маринова, гл. изп. директор на Банка ДСК

СнимКа БОБи ТОшев

мнение

Спад

 ▶процентни пункта е 
понижението при депози-
тите на домакинствата 
в левове

1.2
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Страхът от нова световна 
криза се върна на пазарите 
и помете индексите в Евро-
па, Азия и САЩ. За разлика 
от кризата след фалита на 
Lehman Brothers този път 
страхът тръгна от Европа, 
а Гърция е главният винов-
ник. Страната е все по-бли-
зо до фалит. Рейтинговата 
агенция Standard&Poor’s 
намали във вторник драс-
тично кредитния рейтинг 
на южната ни съседка, а 
инвеститорите се сковаха 
от опасения, че в Европа 
дремят още няколко бомби. 
Португалия, Ирландия и 
Испания са заподозрени, 
че може и да не успеят да 
намерят милиардите евро, 
необходими за оцеляване-
то им.

Криза
Ситуацията е подобна на 
фалита на Lehman Brothers, 
коментира пред New York 
Times Фили Лейн, профе-
сор по икономика в Trinity 
College в Ирландия. И то-
гава, и сега инвеститорите 
не се интересуват толкова 
от фундаментите на пазара. 
Те просто нямат желание 
да финансират оцеляването 
на отделни държави, доба-
вя Лейн.

На спешна мисия в Бер-
лин вчера председателят 
на Европейската централна 
банка Жан-Клод Трише и 
управляващият директор 
на МВФ Доминик Строс-
Кан се опитаха да убедят 
германските парламента-
ристи за нуждата от помощ 
за Гърция. След срещата 
депутати съобщиха, че 
Атина ще получи между 
100 и 120 млрд. EUR през 
следващите три години, ко-
ето е доста над предвари-
телно обещаните 45 млрд. 
EUR. Строс-Кан отказа да 
потвърди информацията 
пред журналисти. Пазарите 
обаче веднага реагираха на 
новината и спредът между 
десетгодишните облигации 
на Гърция и Германия се 
сви до 828 пункта от 1000 
преди това. Еврото също се 
покачи леко.

Преди срещата опасе-
нията на инвеститорите 
рефлектираха в разпродаж-
би на фондовите пазари. 
Водещите европейски ин-
декси започнаха търговия-
та в сряда със загуби между 
1 и 2%. Спадове имаше и 
в Азия, където японският 
Nikkei изтри над 2% от 
стойността си. Още във 
вторник в САЩ Dow Jones 
Industrial Average загуби 

над 210 пункта и затво-
ри на нива от 10 991.99 
базисни точки. Спадът се 
разпространи и в Източна 
Европа. Българският Sofix 
също се включи в групата 
на губещите, като изтри 
0.35% от стойността си до 
417.75 пункта.

Коментари
Имаше много страх, дори 
паника, но когато те са 
налице, ситуацията обик-
новено е около дъната на 
пазарите, коментира ситуа-
цията на световните пазари 
Александър Николов от 
“Карол Кепитъл Менидж-
мънт”.

Индикаторът за страха 
на пазара в САЩ доста се 
качи и усилва усещането 
повишаване на риска, твър-
ди и Цветослав Цачев от 
“Елана”. И двамата обаче 
са категорични, че криза-
та около Гърция няма да 
повлияе негативно у нас. 
Ако има отражение, то ще 
е по-скоро върху реалната 
икономика, а не  върху фи-
нансовата система, конкре-
тизира Цачев.

Какво се случи
С понижението на рей-
тинга на Гърция от S&P 
отправиха ясно послание 
към инвеститорите - мо-
жете да загубите до 50% 
от инвестициите си заради 
предстоящото преструкту-
риране. Освен Гърция аген-
цията намали и кредитния 
рейтинг на Португалия. 
Свалянето на рейтинги-
те увеличи лихвите, които 
Португалия ще трябва да 
плати за 10-годишните си 
облигации. Инвеститорите 
вече искат 10% възвръща-
емост за 10-годишни обли-
гации на Гърция. А цената 
на застраховането на трите 
черни овце на еврозоната 
срещу фалит също е на 
рекордни високи нива. 

Ситуацията се влошава 
бързо и не е ясно кой може 
да спаси Гърция от фали-
та, коментират създалото 
се статукво анализатори. 
А ако Гърция фалира, 
ефектът на доминото вър-
ху останалите затруднени 
икономики е неизбежен. 
Португалия, Испания, а и 
не само те, ще трябва да 
заложат на дълговите ин-
струменти съвсем скоро. 
Испания ще трябва да еми-
тира нови облигации, както 
и да трансформира същест-
вуващите си задължения, 
казва Джонатан Тепер от 

Гърция подпали пожара на съмнението за банкрут на Ирландия, Португалия и Испания
Страхът от европейски Lehman Brothers сковава пазарите

Отчет
“Севтополис” 
с 34% ръст на 
продажбите
Производителят на лекар-
ства “Българска роза-Се-
втополис” АД повиши 
продажбите си с 33.8% 
през първото тримесечие 
на 2010 г., става ясно от 
отчета на дружеството. 

Продажбите в края на март 
тази година достигат близо 
4 млн. лв. спрямо 3 млн. лв. 
за същия период на 2009 г.
Общите приходи на фар-
мацевтичната компания 
се увеличават с 27.2% на 
годишна база и към 31 март 
достигат 4.1 млн. лв. Раз-
ходите за дейността са 3.6 
млн. лв., като се повишават 
със 17%. Печалбата на 
“Българска роза-Севтопо-

лис” за първото тримесечие 
се повишава с 214% на 
годишна база. Положител-
ният финансов резултат 
достига 524 хил. лв. спрямо 
167 хил. лв. в края на март 
2009 г. На сесията вчера 
по позицията на “Бъл-
гарска роза-Севтополис” 
бяха сключени 14 сделки, в 
които минаха 20 907 лота. 
Цената остана без промяна 
на ниво 1.45 лв. за акция. 

Резултат
“Емка” увеличи 
оборота си със 
127%
“Емка” АД отчете 130.7% 
ръст на продажбите през 
първото тримесечие на 
2010 г., показват данни-
те от отчета, предаден 
на БФБ. В края на март 
продажбите на произво-

дителя на кабели достигат 
14.69 млн. лв. спрямо 
6.37 млн. лв. в края на 
март 2009 г. Общите 
приходи на дружеството 
се повишават със 127.5% 
на годишна база до 14.73 
млн. лв. В края на март 
2010 г. “Емка” излиза на 
печалба от 1.6 млн. лв. 
спрямо загуба от 913 хил. 
лв. за същия период на 
миналата година. 

анализаторската компания 
Variant Perception. Мадрид 
ще разчита на милостиня от 
непознати, добавя той.

Съмнения
Не една и две държави по 
света прибягват до продаж-
бата на облигации, с което 
покриват разходите си за 
социални услуги и дори за-
платите на администраци-
ите си. В развитите иконо-
мики този дълг е считан за 
относително стабилен, тъй 
като правителствата може 
да увеличат данъците, с 
което да изплатят задъл-
женията си. В условията 
на рецесия обаче прихо-
дите на държавните хазни 

се свиха, а вдигането на 
данъците може да забави 
допълнително развитието 
на икономиката.

С влошаването на ситу-
ацията около бюджетните 
дефицити в Европа водещо 
притеснение за инвестито-
рите е, че някои държави 
просто няма да може да 
покрият задълженията си. 

Ако икономиката започ-
не да се възстановява, фи-
нансовият натиск може да 
намалее. Междувременно 
обаче Гърция и МВФ тряб-
ва да постигнат споразуме-
ние за пакет помощи до 19 
май, когато страната трябва 
да рефинансира задълже-
нията си. 

Докато обръчът около 
Гърция се стяга, полити-
ците в Европа не могат да 
постигнат консенсус за спа-
сяването на Атина. Всяка 
стъпка, която големите на 
континента предприемат, 
идва твърде късно и е твър-
де недостатъчна.  

Спасение
Пари на масата има, но мо-
жеше да са повече, казва 
бившият икономист от МВФ 
Кенет Рогоф. Не съм си и 
мислил, че Европа може да 
се справи сама със създа-
лата се ситуация, добавя 
той. И докато МВФ и ЕС 
водят активни преговори 
за политиката на Гърция за 

съкращаване на държавните 
служители, принуждаването 
на докторите в страната да 
плащат данък върху дохо-
дите си, става все по-ясно, 
че международната общност 
ще трябва да бръкне доста 
по-дълбоко в джоба си, за 
да спаси не само Гърция, а и 
Португалия и Испания.

Цифрите ще бъдат огро-
мни, коментират от Barclays 
Capital. Поне 90 млрд. EUR 
за Гърция, още 40 млрд. 
EUR за Португалия и 350 
млрд. EUR за Испания.  

Проблемите с дълга са 
много сериозни, но рано 
или късно ще трябва да се 
направят стъпки за реша-
ването им, обяснява Алек-

Българска роза-Севтополис
Лева
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Гърция подпали пожара на съмнението за банкрут на Ирландия, Португалия и Испания
Страхът от европейски Lehman Brothers сковава пазарите

Цифра на деня

0.18
 ▶процента спад отчете еврото спрямо долара по време 

на вчерашната търговия

Кризата в Гърция няма 
да окаже влияние у нас
Индикаторът за страха 
на пазара в САЩ доста 
се качи и усилва усе-
щането за повишаване 
на риска. В спада на 
Уолстрийт няма нищо 
изненадващо, а беше 
нормална реакция на 
рейтингите. От началото 
на годината е имало 3 
такива спада, а за по-
следната година сигурно 
са били 10.

Пазарите не оценяват 
проблемите с дълговете. 
В последното си изказва-
не Бен Бернанке каза, че 
ако не намери решение за 

Коментари

Ако има от-
ражение, то 
ще е по-ско-

ро върху реалната 
икономика, а не 
върху финансовата 
система

Цветослав Цачев, 
„Елана трейдинг”

дефицитите, това ще до-
веде до по-бавно възста-
новяване на икономиката.

Не мисля, че проблеми-
те на Гърция ще окажат 
влияние на българската 
финансова система. Спо-
ред мен няма да се стигне 
до фалит на Гърция. 
Разбира се, ефектът не е 
за пренебрегване, тъй ка-
то съседната ни страна е в 
рецесия, която е на път да 
се превърне в депресия. 
Ако има отражение, то ще 
е по-скоро върху реалната 
икономика, а не върху 
финансовата система. 

Проблемите с дефицита 
са много сериозни
Имаше много страх, 
дори паника, но когато 
са налице страх и паника, 
това обикновено е около 
дъната на пазарите. Затова 
не очаквам да започне 
голям спад. Да, възможно 
е да има корекция, но не и 
силни понижения.

Точно тези проблеми на 
Гърция няма да окажат 
влияние върху българ-
ската финансова система. 

Рано или 
късно ще 
трябва да се 

направят стъпки 
за решаването на 
проблемите

александър николов, 
 “Карол Капитал Мениджмънт”

Техният пазар вероятно 
скоро ще формира дъно. 
В България проблемите са 
свързани в нашия бюджет 
и дефицита.

Проблемите с дълга са 
много сериозни, но рано 
или късно ще трябва да 
се направят стъпки за ре-
шаването им. Както САЩ 
наляха пари, предпола-
гам същото ще трябва да 
направи и Европа.

Съединените щати са 
с още по-големи дългове
Страха на пазара го 
има. Всяко тримесечие 
има големи спадове. 
Фондовите пазари в 
момента са много вола-
тилни и са подложени 
на спекулации най-вече 
заради проблемите на 
Гърция. Това продъл-
жава вече 4 месеца. 
Задлъжнялостта на САЩ 
например е по-голяма, но 
никой не говори за това. 

Видя се, че инвестици-
онните банки реали-
зираха големи печалби 
през първото тримесечие 

Няма как 
проблемите 
в съседната 

икономика да не 
повлияят

Стефан ангелов, 
“Варчев Финанс”

именно благодарение 
на инвестиционната си 
дейност. Говори се, че 
сегашните спадове може 
да са именно заради тях. 
Подобни понижения след 
това водят до големи 
спекулативни печалби.

Няма как проблемите 
в съседната икономика 
да не повлияят. Най-
важното е банките да 
започнат да намаляват 
лихвите по кредити-
те, но проблемите на 
Гърция може да забавят 
този процес.

сандър Николов. По думите 
му както САЩ са налели 
пари, същото ще трябва да 
направи и Европа.

Като част от еврозоната 
Гърция, Португалия и Ис-
пания нямат право да се 
възползват от спасителната 
опция да печатат допълни-
телни средства, с което да 
стимулират ръста и износа. 
Което превръща ръста на 
задълженията им в реална 
вероятност от фалит.

Има и още нещо. Гърция 
и Португалия са малки ико-
номики. В Испания обаче 
ситуацията е друга. Имен-
но там се крие проблемът 
за глобалната икономика, 
твърдят икономисти. На 

първо четене дългови-
те проблеми на страната 
изглеждат управляеми. 
Официалната статистика 
показва, че държавните за-
дължения се равняват на 
54% от БВП на страната 
при 120% за Гърция и 80% 
за Португалия.

Испания обаче има един 
от най-високите показатели 
на двоен дефицит в целия 
свят. Това е комбинацията 
от бюджетен дефицит и 
дефицит по текущата смет-
ка. Това показва до каква 
степен страната е зависи-
ма от все по-колебливите 
чуждестранни инвеститори 
и финансирането, което те 
отпускат. 

А желанието на инвес-
титорите да купуват об-
лигации на държави като 
Испания намалява непре-
къснато. Някои от най-го-
лемите играчи на пазара 
като Pimco вече обявиха, 
че не изкупуват активно 
европейски дългове. След 
загубите, които европей-
ските инвеститори отчето-
ха заради гръцки, испански 
и португалски облигации, 
не би било изненада, ако те 
откажат да отпуснат допъл-
нителни капитали за тези 
държави. А това може да 
означава само едно - фалит 
или отваряне на печатница-
та за еврови банкноти. 

Екип на в. “пари”

Мнение
Ще има 
дългосрочни 
негативи за нас
Не съм сигурен дали е 
страх, тъй като имаше по-
редица от негативни нови-
ни, които траеха по няколко 
дена и след това пазарите 
обръщаха посоката. В 
момента нивата на борсите 

са по-високи, като някъде 
се доближават до пиковите 
стойности. Проблемите 
около Гърция неминуемо 
оказват негативно влияние. 
В момента като че ли има и 
спекулативни капитали.
Заради гръцките проблеми 
неминуемо ще последват 
негативи в по-дългосрочен 
план, защото инвеститори-
те гледат на региона като 
цяло. Ние сме обвързани 

с икономиката на южната 
ни съседка най-вече заради 
капиталите в банковата 
сфера. Пак в дългосрочен 
план това ще ни донесе 
негативи.
Не съм толкова песимис-
тично настроен. Рубини 
каза, че еврозоната ще спре 
да съществува, но аз мисля, 
че на Гърция ще й се 
помогне да излезе от това 
положение.

Коментарите не са препоръка за покупка или продажба на акции.

андрей Георгиев,
„Болкан Кепитъл Мениджмънт”
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Холдингът изплати 
3.5 млн. EUR 
главница и лихви по 
облигациите си

“Еврохолд България” АД 
е намалило неконсолиди-
раната си загуба с 41.8% 
през първото тримесечие 
на годината, показват да-
нните в отчета на холдинга. 
Отрицателният финансов 
резултат се свива до 1.66 
млн. лв.

резултат
С основна заслуга за по-
малката загуба е пониже-
нието на разходите за лих-
ви. Показателят се свива с 
1 млн. лв. до 1.9 млн. лв. 
Изплатена част от главни-

ца по емисия облигации и 
намаляването на дълга на 
холдинга са помогнали 
за по-малкото разходи за 
лихви, обясняват от “Ев-
рохолд”. Общите прихо-
ди на индивидуална база 
са 742 хил. лв., което е 
20.65% ръст на годишна 
база. Постъпленията от 
лихви се увеличават с 32% 
до 462 хил. лв., а прихо-
дите от дивиденти са 260 
хил. лв., или с 4% повече 
спрямо тримесечието на 
2009 г. 

плащане
На 26 април “Еврохолд” 
изплати 3.487 млн. EUR 
главница и лихва по три-
годишните необезпечени 
облигации на компанията. 

Купонът по емисията е 6-
месечен EURIBOR + 3.65%. 
При последното плащане 
купонът е бил 4.67%. Об-
лигациите са с падеж 25 ок-
томври 2010 г., а дълговите 
книжа са за 10 млн. EUR. 
При последното плащане 
холдингът е погасил вто-
рата третина от главница-
та. Компанията трябва да 
плати ще 3.334 млн. EUR, 
което ще бъде направено на 
датата на падежа.

Търговия
На борсовата сесията вче-
ра книжата на “Еврохолд” 
загубиха 0.79% от стой-
ността си. В 27 сделки бяха 
прехвърлени 10 666 лота 
на компанията, а цената се 
понижи до 1.25 лв.

Общата стойност на 
проекта е 90 млн. лв. 
без ДДС

Държавата вече е превела на 
“Главболгарстрой” първите 
40 млн. лв. за изграждането 
на Националната спортна 
база. Това каза премиерът 
Бойко Борисов по време 
на проверката на строител-
ната площадка. По думите 
му следващата вноска ще 
бъде, когато залата е почти 
готова. 

Общата стойност на про-
екта е 90 млн. лв. без ДДС. 
Досега строителството се 
е извършвало изцяло със 
средства на изпълнителя. 
Инвестицията му до април 
е 30 млн. лв. 

Сегашните показатели на 
залата са много по-високи 
от тези, с които спечелих-
ме тръжната процедура, 
коментира президентът на 

Държавата изплати 40 млн. лв. на 
“Главболгарстрой” за спортната база

“Главболгарстрой” Симеон 
Пешов. 

Изграждането на спорт-
ната зала трябва да е при-
ключило до 12 август след-
ващата година. В базата 
ще може да се провеждат 
ревюта, концерти и други 
обществени мероприятия, 

каза доц. д-р инж. Михаил 
Цанков, управител в “Глав-
болгарстрой”. Според не-
го, ако събитията, които се 
провеждат в нея, са само 
спортни, приходите, които 
постъпват, няма да стигат за 
покриване на разходите.

николета Цветкова

Фармацевтичната 
компания инвестира 
1 млн. EUR в нова 
лаборатория

Фармацевтичният гигант 
“Софарма” е регистрирал 
в Австрия търговска марка 
Nivaject, позната у нас като 
нивалин. Това е първото 
оригинално българско ле-
карство, което се регистри-
ра в стара Европа, съоб-
щиха от фармацевтичната 
компания.

Този пробив на фарма-
цевтичната компания съв-

“Софарма” АД регистрира 
търговска марка в Австрия

69.1
▶ млн. лв. са нетните 
приходи от лихви на 
Юробанк И Еф Джи Бъл-
гария

▶ залата се изгражда по всички европейски стандарти, 
каза Симеон пешов (в средата)

“Еврохолд” намалява 
загубата си с 42%

пада и с лансирането на 
българския пазар на нов 
медикамент за лечение на 
високо кръвно налягане и 
други сърдечни заболява-
ния. “Софарма” предстои 
да  въведе 6 нови молекули 
в следващите месеци, с ко-
ето планира разширяване 
на портфолиото си от кар-
диологични лекарства.

инвестиция
Преди дни “Софарма” 
откри нова лаборатория 
с обща площ над 600 кв. 
м, в която са инвестирани 
1 млн. EUR. Тя притежа-

ва съвременни методи за 
окачествяване на изходни 
суровини и материали и го-
тови лекарствени форми. 

иновации
Независимо от финансова-
та криза “Софарма” АД не 
е спирала да инвестира в 
наука, развитие и иновации. 
Инвестицията е поредна 
стъпка в  многогодишните 
ни усилия да следваме све-
товните иновативни тен-
денции, коментира Огнян 
Донев, изп. директор на 
“Софарма” АД.

Светлана Желева

Нетният приход от 
лихви се повишава с 
34% през първото три-
месечие

Печалбата на Юробанк И 
Еф Джи България АД (По-
щенска банка) се понижи 
със 79.6% през първото 
тримесечие на 2010 г., по-
казва отчетът й, предаден 
на БФБ. Положителният 
финансов резултат се сви-
ва до малко над 2 млн. лв. 
спрямо 9.85 млн. лв. за съ-
щия период на 2009 г. В ос-
новата на спада са провизи-
ите, заделени за покриване 
на загуби по отпуснатите 
кредити. Тези разходи през 
първото тримесечие са 40.3 
млн. лв. спрямо малко над 
20 млн. лв. за януари - март 
2009 г. Според доклада за 
дейността на банката на-
трупаните общи провизии 
за покриване на загуби са 
174 млн. лв. 

портфейл
Подхождаме по-консерва-
тивно заради несигурност-
та и заделяме повече прови-
зии, каза за в. “Пари” Петя 
Димитрова, изпълнителен 
директор и главен финан-
сов директор на Юробанк 
И Еф Джи България АД. 
Според нея печалбата се 
е понижила заради иконо-
мическата ситуация и кри-
зата, довела до влошаване 
качеството на кредитния 
портфейл. Ситуацията е 
еднаква за почти всички 
банки в България, но ако 
се погледне разбито по ме-
сеци, се вижда, че трендът 
се подобрява, добави Петя 
Димитрова. По думите й 
най-лошо е било качеството 
на кредитите през януари, 
като през февруари и март 
се наблюдава подобрение 
на портфейлите.

Кредитният портфейл на 
Юробанк И Еф Джи Бълга-
рия е 4.25 млрд. лв. в края 
на март тази година, което 
е ръст от 9.4% на годишна 

▶ подхождаме по-консервативно заради несигурност-
та и заделяме повече провизии, каза петя Димитрова

снИмка марИна ангЕлова

Провизии понижиха 
печалбата на Пощенска банка

база. Това е 70% от всич-
ки активи на трезора, като 
мениджмънтът на банката 
твърди, че качеството на 
кредитите е добро. 

приход
Трезорът увеличи нетните 
си приходи от лихви с 33.9% 
през първото тримесечие на 
2010 г., показва отчетът на 
трезора, публикуван чрез 
БФБ. Нетният лихвен доход 
в края на март тази година 
е 69.1 млн. лв. спрямо 51.6 
млн. лв. за първото триме-
сечие на 2009 г. Нетните 
приходи от такси и коми-
сиони също се увеличават, 
като към 31 март достигат 
11.1 млн. лв. Ръстът на го-
дишна база е 40.1%. Ако се 
погледнат само приходните 
и разходните резултати, се 
вижда подобрение в показа-
телите, тъй като успяхме да 
оптимизираме разходите, 
твърди Петя Димитрова. 
Според нея тенденцията е 

Капиталът на друже-
ството ще е най-малко 
500 млн. USD
Катарската инвестиционна 
служба (Qatar Investment 
Authority) и Национална 
компания “Индустриални 
зони” ЕАД ще създадат съв-
местно дружество с капитал 
от най-малко 500 млн. USD, 
съобщиха от правителстве-
ната пресслужба. Решението 
е взето на вчерашното засе-
дание на Министерския съ-
вет и предстои да се разгледа 
и в Народното събрание.

Капиталът от 500 млн. 
USD са всъщност обеща-
ните катарски инвестиции 
по време на посещението 
на премиера Бойко Бори-
сов в арабската държава 
през март т.г. Още тогава 
стана ясно, че те ще влязат 
в страната в партньорство с 
НК “Индустриални зони”. 
Интересите на катарските 
инвеститори са в области-
те на селското стопанство, 
търговията с недвижими 
имоти, туризма, финансо-
вия сектор и енергетиката. 
Национална компания “Ин-

дустриални зони” ЕАД бе 
създадена миналата година 
като дружество от холдин-
гов тип със 100% държавно 
участие в капитала. То е 
специализирано в изграж-
дането, маркетинга и упра-
влението на индустриални 
зони. В момента у нас се 
изграждат шест подобни 
зони, някои от които са на 
мястото на бившите сво-
бодни зони. Това са индус-
триалните зони във Видин, 
Плевен, Русе, Варна, Кар-
лово и Свиленград.

мила Кисьова

НК “Индустриални зони” ще 
прави джоинт-венчър с Катар

за намаляване на разходите 
за лихви. 

Акциите на Юробанк И 
Еф Джи Българи не се тър-
гуват на фондовата борса у 
нас. Трезорът е емитент на 
облигации.

атанас Христов

4.25
▶ млрд. лв. е кредитният 
портфейл на банката, 
което е ръст от 9.4% 
през първото тримесе-
чие на 2010 г.

742+23.05%

1945-34.00%

-1662 -41.83%

Финансови приходи

Разходи за лихви

Печалба

28.12.09 г.
1.42

28.04.10 г.
1.25

Графика: Вихър Ласков



Загубите от лоши кре-
дити на Nordea, SEB 
and Svenska намаляват

Трите най-големи по пазарна 
стойност шведски банки от-
четоха по-голяма от очаква-
ната печалба за първото три-
месечие на годината. Резул-
татите на Nordea Bank, SEB 
and Svenska Handelsbanken 
значително се подобриха 
благодарение на спада на 
загубите им по кредити.

Изпреварване
Чистата печалба на Nordea 

стигна 642 млн. EUR спрямо 
626 млн. EUR година по-рано, 
изпреварвайки прогнозата на 
анализаторите за резултат от 
463 млн. EUR. Печалбата на 
Handelsbanken се покачи до 
2.85 млрд. крони (392 млн. 
USD) от 2.77 млрд. крони за 
първите три месеца на 2009 
г. Анализаторите очакваха 
банката да отбележи нетен 
резултат от 2.42 млрд. крони. 
SEB понижи печалбата си от 
1.03 млрд. крони миналата 
година до 674 млн. крони за 
периода януари - март, което 
обаче е над прогнозирания 
резултат от 346 млн. крони.

По-малко провизии
Загубите по лоши кредити 
на трите банки в сканди-
навската държава нараснаха 
значително през последните 
две години заради рецеси-
ята. С подобряването на 
икономическата обстанов-
ка обаче обезценките ве-
че намаляват. Загубите по 
необслужвани кредити на 
Nordea спаднаха с 27% до 
261 млн. EUR за първото 
тримесечие благодарение 
на по-малките провизии. 
SEB отчете 19-процентно 
намаление до 1.93 млрд. 
крони.
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Трите най-големи шведски банки 
с печалба над очакваната

Печалбата на компа-
нията стига 83.1 млн. 
EUR въпреки по-сла-
бите приходи

Вторият по големина про-
изводител на спортни стоки 
в Европа Puma отчете 82% 
ръст на печалбата за първо-
то тримесечие на годината 
въпреки спада на продажби-
те. Чистата печалба на гер-
манската компания е 83.1 

млн. EUR в сравнение с 5.6 
млн. EUR за същия период 
на миналата година. Прихо-
дите са се свили с 2.1% до 
683.1 млн. EUR.

Спад в продажбите се 
отчита в Азия, Европа, 
Близкия изток и Африка. В 
същото време в Северна и 
Южна Америка приходите 
се покачват с 6.9% до 190.4 
млн. EUR. Година по-рано 
те са били 178.1 млн. EUR. 
Сред продуктите спад в 

продажбите е отбелязан 
при обувките (4.6%) и ак-
сесоарите (0.5%). Компани-
ята обаче е продала повече 
облекла, като приходите са 
нараснали с близо 2%.

Началото на годината 
беше добро, каза главни-
ят изпълнителен директор 
Йохен Цайц. Приходите 
за 2010 г. се очаква да се 
увеличат с едноцифрено 
число, а чистата печалба да 
нарасне значително. 

Puma отчита 82% по-висок резултат

Ръст на производството 
увеличи печалбата на 
Royal Dutch Shell
Петролният гигант отчита 57% по-висок финансов резултат 
за първото тримесечие
Петролният гигант Royal 
Dutch Shell увеличи пе-
чалбата си с 57% до 5.48 
млрд. USD за първото 
тримесечие на годината 
спрямо 3.49 млрд. EUR за 
същия период на 2009 г. 
След изключване на про-
мените в стойността на 
запасите положителният 
финансов резултат е с 49% 
по-висок и достига 4.9 
млрд. USD. Това е четири 
пъти повече от отчете-
ните 1.2 млрд. USD за 
последните три месеца 
на 2009 г. 

Увеличен добив
По-доброто финансово 
представяне се дължи на 
6-процентното увеличе-
ние на производството до 
3.594 млн. барела на ден, 
както и на разработването 
на нови находища в Брази-
лия и Русия. Компанията 
ще започне още 13 проек-
та през тази и следващата 
година, с което ще постиг-
не заложения растеж до 
2012 г., посочи главният 

изпълнителен директор 
Петер Восер.

По-малко рафинерии
Намаленото търсене и из-
лишъкът на преработващи 
мощности накараха Shell 
да съкрати хиляди слу-
жители и да се опита да 
продаде част от рафинери-
ите си. Компанията търси 
купувач за 15% от рафине-
риите и бензиностанциите 
си в Африка и Латинска 
Америка, каза Восер. В 
същото време Shell смята 
да засили добива. В мо-
мента се разглеждат 35 
проекта, които може да 
увеличат производството 
с 8 млрд. барела. За да 
обърне седемгодишния 
спад в производството, 
компанията залага на до-
бив от нефтените пясъци 
в Канада и други алтер-
нативни проекти. Shell 
има завод за втечняване 
на природен газ в Катар 
и добива синьо гориво от 
въглищните пластове в 
Австралия. 

Проучване
Google остава 
най-силният 
бранд в света 
За четвърта поредна година 
Google остава най-силният 
бранд в света. Това показва 
публикуваното проучване 
на Millward Brown Optimor. 
Първите четири места се 
държат от технологични 
компании, като след Google 
се нареждат IBM, Apple и 
Microsoft. Стойността на 
брандовете на първата трой-
ка нараства спрямо миналата 
година. Google печели 14% 
и сега се оценява на 114.260 
млрд. USD. Марката IBM 
струва 86.383 млрд. USD, а 
Apple - 83.153 млрд. USD. 
Стойността на брандовете на 
двете компании се е увели-
чила съответно с 30 и 32% за 
последната година.

Придобивания 
OTP Bank  
потвърди интерес 
към Румъния 
Най-голямата банка в Унга-
рия OTP планира нови при-
добивания както в страни-
те, където работи, така и на 
нови пазари. Това съобщи 
председателят на банката 
Шандор Чани. По думи-
те му OTP може да засили 
присъствието си в Румъния. 
Преди няколко дни румън-
ските медии обявиха, че 
OTP е в напреднал етап на 
преговори за покупката на 
70% от Banca Comerciala 
Carpatica. Унгарската банка 
има дъщерни компании в 
девет страни в Централна и 
Източна Европа, включител-
но в България. OTP не смята 
да изплаща дивиденти тази 
година.

 ▶ Компанията смята да продаде излишните преработващи мощности и да зало-
жи на увеличаване на производството Снимка bloomberg
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„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 28.04.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

N/A 13.3184  12.2806   8.7435 
318.0396 N/A 12.2384 8.7135 
319.6242 13.2067 N/A 8.6705 
319.6242 13.2067 12.1781 N/A 
 

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВсТРАЛийсКи ДОЛАР AUD 1 1,36361 0,00492
БРАзиЛсКи РЕАЛ BRL 10 8,39124 -0,01081
КАНАДсКи ДОЛАР CAD 1 1,45936 -0,00678
ШВЕйЦАРсКи фРАНК CHF 1 1,36380 0,00114
КиТАйсКи РЕНМиНБи юАН CNY 10 2,16350 0,00748
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,64892 -0,01679
ДАТсКА КРОНА DKK 10 2,62799 -0,00004
ЕсТОНсКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРиТАНсКА ЛиРА GBP 1 2,24602 -0,00971
ХОНКОНгсКи ДОЛАР HKD 10 1,90102 0,00543
ХЪРВАТсКА КуНА HRK 10 2,69732 -0,00008
уНгАРсКи фОРиНТ HUF 1000 7,24650 -0,08557
иНДОНЕзийсКА РуПиЯ IDR 10000 1,63266 -0,00124
иНДийсКА РуПиЯ INR 100 3,30757 -0,00364
исЛАНДсКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНсКА йЕНА JPY 100 1,57120 0,00277
южНОКОРЕйсКи ВОН KRW 1000 1,31984 -0,00598
ЛиТОВсКи ЛиТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВийсКи ЛАТ LVL 1 2,76247 0,00000
МЕКсиКАНсКО ПЕсО MXN 10 1,19781 -0,00902
МАЛАйзийсКи РиНгиТ MYR 10 4,58943 -0,02751
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,48359 -0,00982
НОВОзЕЛАНДсКи ДОЛАР NZD 1 1,05864 -0,00120
фиЛиПиНсКО ПЕсО PHP 100 3,29608 -0,01675
ПОЛсКА зЛОТА PLN 10 4,97477 -0,01892
НОВА РуМЪНсКА ЛЕЯ RON 10 4,72765 -0,01031
РусКА РуБЛА RUB 100 5,03814 -0,00396
ШВЕДсКА КРОНА SEK 10 2,03186 -0,01036
сиНгАПуРсКи ДОЛАР SGD 1 1,07475 0,00041
ТАйЛАНДсКи БАТ THB 100 4,56532 0,00138
НОВА ТуРсКА ЛиРА TRY 10 9,84809 -0,04033
ЩАТсКи ДОЛАР USD 1 1,47666 0,00500
южНОАфРиКАНсКи РАНД ZAR 10 1,97744 -0,01270
зЛАТО (1 ТРОй уНЦиЯ) XAU 1 1729,51000 40,28000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 28.04.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
Канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
Китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
Датска крона DKK 10 2,6280
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
унгарски форинт HUF 1000 7,2710
индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
исландска крона ISK 100 3,0119
Японска йена JPY 1000 6,7442
южнокорейски вон KRW 100 1,5203
Литовски литаc LTL 1000 1,2179
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7605
Малайзийски рингит MYR 10 1,0905
Норвежка крона NOK 10 4,1135
Новозеландски долар NZD 10 2,4047
филипинско песо PHP 10 9,9854
Полска злота PLN 100 3,0035
Нова румънска лея RON 10 4,8614
Руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
сингапурски долар SGD 10 1,9333
словашка крона SKK 10 9,8964
Тайландски бат THB 100 4,1997
Нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППзМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.04.2010.

▶ Котировки на взаимните фондове
фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОи     Доходност и Риск  
       От началото   стандартно за последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
Дф Аврора Кепитъл югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
Дф Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

Дф Астра Кеш
Дф Астра Баланс
Дф Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
Дф БенчМарк фонд-1 Акции и Облигации
иД БенчМарк фонд-2 Акции
Дф БенчМарк фонд-3 сектор Недвижими имоти
Дф БенчМарк фонд-4 Енергетика
Дф БенчМарк фонд-5 ЦиЕ
БенчМарк фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
Дф БКМ Балансиран Капитал
Дф Европа
Дф Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
Дф Варчев високодоходен фонд
Дф Варчев Балансиран фонд
ДсК управление на активи АД 
Дф ДсК стандарт
Дф ДсК Баланс
Дф ДсК Растеж
Дф ДсК имоти
Дф „ДсК Евро Актив”
Елана фонд Мениджмънт АД 
Дф Елана Балансиран Евро фонд
Дф Елана Балансиран Доларов фонд
иД Елана Високодоходен фонд
Дф Елана фонд Паричен Пазар
Дф Елана Долар фонд
Дф Еврофонд

златен Лев Капитал АД 
иД златен лев 

Дф златен лев индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

иД Капман Капитал
Дф Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
иД Адванс инвест
Дф Адванс източна Европа
Адванс IPО фонд 
КД инвестмънтс ЕАД
Дф КД Облигации България
иД КД Пеликан
Дф КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран фонд
КТБ фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
Дф ОББ Платинум Облигации
иД ОББ Балансиран фонд
Дф ОББ Премиум Акции
Дф ОББ Патримониум земя
Оверон финанс АД
Дф Оверон ПРЕсТО
ПфБК Асет Мениджмънт АД 

Дф ПиБ- Авангард
Дф ПиБ- Класик
Дф ПиБ- гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран фонд
Райфайзен (България) фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов фонд
Райфайзен (България) фонд защитена инвестиция в Евро

свободен период от 19.01.2010 до 28.01.2010
Лимитиран период” от 29.01.2010 до 28.04.2010

сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд сентинел - Рапид
Договорен фонд сентинел - Принсипал

стандарт Асет Мениджмънт АД
Дф стандарт инв. Балансиран фонд
Дф стандарт инв. Високодоходен фонд
Дф стандарт инв. Международен фонд
Дф стандарт инв. Консервативен фонд
статус Капитал АД  

статус Нови Акции
статус финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
иД Ти Би Ай Евробонд
Дф Ти Би Ай Комфорт
Дф Ти Би Ай Хармония
Дф Ти Би Ай Динамик
Дф Ти Би Ай съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ гарант
юг Маркет фонд Мениджмънт АД 
Дф юг Маркет Максимум
Дф юг Маркет Оптимум

източник: БАуД (www.baud.bg) 

балансиран 4.9824 5.0073 5.1817 4.9824  4.8828   -3.24% 11.19% -12.17% -28.66% 21.01.2008
фонд в акции 6.6779 6.7113  6.9450 6.6779  6.5443   -5.73% 13.70% -2.77% -17.82% 23.01.2008
високодоходен 10.0989 10.2504  10.5029 0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.4188    2.4188    -2.95% 27.27% 6.44% -57.78% 12.11.2007
балансиран 2.8484    2.8484    -4.24% 23.60% 0.91% -51.48% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв                                                      до 6 месеца                                         над 6 месеца     
паричен пазар 10.9922  10.9867  10.9702 10.9812 10.9812 10.9867 2.28% 0.13% 6.72% 6.24% 06.10.2008
балансиран 10.7754  10.7218  10.6146 10.6682  0.0000 0.11% 4.47% 7.79% 4.66% 06.10.2008
фонд в акции 10.1262  10.0758  9.9247 9.9750  0.0000 -1.99% 7.19% 7.34% 0.49% 06.10.2008
             
балансиран 13.5321    13.3981    -0.18% 6.49% 9.01% 6.91% 14.12.2005
фонд в акции 8.4353    8.3518    -0.29% 13.04% 5.49% -3.63% 01.03.2006
балансиран 5.4921    5.4377    -7.10% 9.60% -3.84% -14.67% 21.06.2006
фонд в акции 8.4234    8.1781    3.26% 14.38% 18.27% -8.64% 05.02.2008
фонд в акции 11.4892    11.1546    8.70% 9.33% 16.21% 5.03% 05.02.2008
паричен пазар 11.6650    11.6650    2.82% 0.21% 8.99% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 83.1987    82.9075  83.1987  0.32% 2.92% 6.80% -4.89% 20.11.2006
фонд в акции 50.7723    50.5184  50.7723  -2.17% 1.82% 0.34% -14.34% 20.11.2006
фонд в акции 75.9970    75.6170  75.9970  10.24% 4.97% 24.29% -9.36% 03.10.2007 
            
фонд в акции 104.0218    102.4730    0.57% 2.10% 2.69% 1.00% 04.01.2007
балансиран 83.8789    82.6301    0.52% 0.83% 0.12% -6.47% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.27842    1.27586    2.27% 0.81% 6.27% 5.70% 01.12.2005
балансиран 1.08216    1.07568    0.26% 5.78% 7.06% 1.74% 01.12.2005
фонд в акции 0.78132    0.76971    -0.05% 13.33% 14.52% -5.98% 01.03.2006
фонд в акции 0.72942    0.72506    -0.62% 1.93% 2.32% -13.80% 07.03.2008
ниско рисков 1.03773    1.03462    1.16% N/A N/A N/A 07.05.2009

балансиран 103.7595    102.7271    0.49% 9.05% 10.39% 0.73% 07.12.2005
балансиран 109.7359    108.6440    -0.50% 8.16% 6.01% 2.14% 06.03.2006
фонд в акции 91.3442    89.9843    0.84% 13.63% 17.11% -0.48% 20.06.2005
паричен пазар 118.2083    118.2083    2.90% 0.63% 6.24% 6.93% 31.10.2007
ниско рисков 92.5290    92.1592    2.49% 2.99% -6.25% -3.47% 01.02.2008
ниско рисков 104.0444  103.9405  0.0000  0.0000  1.49% N/A N/A 4.78% 01.07.2009

балансиран 4.8763     4.8471     -0.84% 9.55% 10.54%*** 5.24%  01.07.2009
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0177  1.0126   1.0101  1.0051     -4.37% N/A N/A*** 0.84% 01.06.2009
             

балансиран 18.3989     18.2705     -1.77% 8.66% 2.60% 11.58% 28.09.2004
фонд в акции 11.7580    11.5946     -3.66% 12.35% 1.36% 3.68% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3795     1.3591     6.47% 12.27% 28.05% 4.42% 10.05.2004
фонд в акции 0.8520     0.8394    22.11% 17.65% 60.34% -4.79% 04.10.2006
фонд в акции 0.9966     0.9819    13.66% 16.45% 16.46% -0.75% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 128.8869  128.6943  128.4374    1.97% 3.38% 5.27% 6.48% 04.05.2006
балансиран 14.8401  14.8401  14.6932    -1.38% 8.40% 2.48% 2.88% 17.12.2004
фонд в акции 0.7765  0.7689  0.7613    3.63% 15.31% 15.58% -6.61% 04.05.2006
             
балансиран 799.6652    793.6826    2.54% 6.63% 16.23% -10.27% 09.05.2008
фонд в акции 724.2042    718.7862    2.15% 8.11% 19.81% -14.09% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0473    11.0473    1.63% 2.37% 5.10% 2.37% 30.01.2006
балансиран 119.9195    119.9195    -0.08% 7.45% 8.67% 2.35% 30.01.2005
фонд в акции 6.9257    6.9257    -1.68% 16.12% 21.26% -8.29% 30.01.2006
фонд в акции 10.0340    10.0340    -0.35% 1.65% 0.51% 0.27% 30.01.2009
             
фонд в акции 9.3875    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5308  0.5282  0.5256    1.13% 6.82% 6.40% -22.99% 19.11.2007
балансиран 0.7490  0.7464  0.7438    0.39% 3.23% 4.82% -11.31% 19.11.2007
ниско рисков 0.9805  0.9790  0.9775    1.56% 1.71% 6.59% -0.91% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2350  1.2332  1.2314    1.97% 0.44% 7.08% 5.22% 16.03.2006
консервативен 1.2595  1.2557  1.2519    2.76% 1.18% 8.22% 5.68% 16.03.2006
балансиран 0.8629  0.8595  0.8561    -0.75% 5.11% 2.41% -3.61% 16.03.2006
фонд в акции 0.6563  0.6530  0.6497    -2.74% 9.28% 2.74% -9.83% 16.03.2006
балансиран 0.7519  0.7489   0.7459    -1.49% 6.64% 1.23% -12.26% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0124  1.0124  0.9618    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1620    1.1620    1.42% 0.22% 4.04% 3.63% 15.11.2005
балансиран 1.0222    до 90 дни  над 90 дни  0.78% 3.49% 9.41% 0.26% 12.09.2005
     1.0069  1.0171      

балансиран 7.8399    7.8399    -4.56% 11.78% 15.34% -5.68% 01.03.2006
фонд в акции 6.6923    6.6923    -4.54% 14.98% 21.51% -9.20% 01.03.2006
фонд в акции 2.9588    2.9588    5.50% 14.29% 17.93% -32.78% 05.04.2007
консервативен 10.4016    10.4016    -0.26% 1.79% 2.28% 2.90% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.8136 0.8096 0.8076 0.8016                               0.8016                             0.8056   0.7856 10.47% 12.86% 22.81% -5.46% 22.05.2006
фонд в акции 0.4553 0.4531 0.8076 0.4486                               0.4486                            0.4508   0.4396 9.15% 22.04% 54.64% -23.50% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 316.9303    316.4549    1.56% 0.22% 4.91% 7.33% 17.11.2003
ниско рисков 13.1410    13.0753    1.31% 3.20% 8.09% 6.50% 27.12.2005
балансиран 12.0575    11.9369    0.22% 5.68% 10.87% 4.41% 27.12.2005
фонд в акции 8.5847    8.4989    -0.44% 10.46% 16.68% -3.28% 07.09.2005
балансиран 20.5242    20.5242    1.21% 3.33% 8.28% 1.02% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5709    6.5380    -2.90% 11.28% 15.75% -13.45% 01.06.2007
балансиран 7.9179    7.8783    -2.76% 11.47% 17.21% -7.72% 01.06.2007
консервативен 11.1174    11.0897    2.24% 3.26% 8.98% 3.99% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2013    1.1773    -1.81% 6.15% 2.28% 5.21% 18.09.2006
балансиран 1.0493    1.0388    -0.39% 3.26% 3.21% 2.59% 10.06.2008

Вид	 Борса	 Единица	 Юни	 Юли
суров петрол NYMEX USD/б 82,25 85,12
Брент ICE USD/б 85,69 86,58
газьол ICE USD/т 720,5 724,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,21 4,44
Бензин 95 NYMEX USD/т 792 -
Нафта NYMEX USD/т 744 -

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7452,25 7466
Калай LME USD/т 18480 18150
Олово LME USD/т 2272,5 2251,5
Цинк LME USD/т 2327 2350
Алуминий LME USD/т 2117,25 2182
Никел LME USD/т 25865 25499
Алуминиева сплав LME USD/т 1925 2000

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
злато LME USD/тр.у. 1163,3 1163,7
сребро LME USD/тр.у. 17,95 17,99
Платина LME USD/тр.у. 1710,1 1715,1
Паладий LME USD/тр.у. 543,6 546,6
Родий LME USD/тр.у. 2850 2950

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юни
Пшеница Soft Red CBT USD/т 180,87
Царевица Yellow CBT USD/т 140,46
Ечемик Feed ASX USD/т 153,65
Памук No.2 NYBOT USD/т 1880,51
Какао  NYBOT USD/т 3192
Кафе Arabica NYBOT USD/т 2900,13
соя No.2 ICE USD/т 365,78
захар White NYSE LIFFE USD/т 462,9

▶ Цени на благородни метали

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

▶ Спот цени на цветни метали

Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

източник: Bloomberg

За	дата	28.04.2010	г.

Фон	до	ве,	уп	рав	ля	ва	ни	от		 Клас		 Валута	 Еми	си	он	на	стой	ност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дя	ло	ви	 	 (нет	на	стой	ност	на		 об	рат	но	из	ку	пу	ва	не
	 еди	ни	ци	 	 ак	ти	ви	те	на	еди	ни	ца		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	так	са	за	из	да	ва	не)	 ак	ти	ви	те	на	еди	ни	ца)

фондове Пайъниър Австрия 
гарантирана кошница 2010 иР* EUR 1097,25 1130,17

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “южен парк” (софия), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	28/04/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,239584 € 1,264376 € 1,233386
ОТП Международен фонд в акции - ю Би Ес 
фонд на фондовете € 0,940615 € 0,959427 € 0,935912

ОТП - Ди Ви Ес фонд на фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,848618 € 0,865590 € 0,844375

Цените са валидни за поръчки, подадени на 23/04/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НсАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НсАД. 

Цени	за	1	дял	за	29/04/2010
ДсК фонд Паричен Пазар 1.123102 лв. 1.123102 лв. 1.123102 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 29/04/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. информация може да се получи от Call Center на “Банка ДсК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Piraeus	Funds Цени за дата 27.04.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦии НА МЕсТНи КОМПАНии Високодоходен EUR 7,5319 7,2573

АКЦии НА ДиНАМиЧНО РАзВиВАЩи 
сЕ МЕсТНи КОМПАНии Високодоходен EUR 0,6447 0,6212

МЕсТЕН БАЛАНсиРАН фОНД Балансиран EUR 2,7314 2,6776

уНиВЕРсАЛЕН фОНД - “РАсТЕж”  
– фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4189 9,0531

уНиВЕРсАЛЕН БАЛАНсиРАН фОНД 
– фонд от фондове Балансиран EUR 10,0752 9,7796

уНиВЕРсАЛЕН КОНсЕРВАТиВЕН 
фОНД – фонд от фондове Консервативен EUR 10,1605 9,9603

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.фондовете от типа “фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. с условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

27.04.2010	г.

156,19 155,43 154,67 154,28 152,38 152,38   
11,65 11,60 11,54 11,51 11,37 11,37   
81,49 81,10 80,70 80,31 79,12 79,12   
100,95 100,46 99,97 99,48 98,01 98,01   
770,91 767,17 763,43 759,69 748,46 748,46   
169,92 169,11 168,30 167,49 161,83 161,83   
81,74 81,35 80,96 80,57 78,60 78,60   
159,16 158,40 157,63 156,87 153,04 153,04   
315,40 313,90 312,40 310,89 300,38 300,38   
189,05 188,15 187,25 186,35 180,05 180,05   
237,21 236,08 234,95 233,82 225,91 225,91   
88,63 88,21 87,79 87,36 84,41 84,41   
233,76 232,65 231,54 230,42 222,63 222,63   

до	14.30	ч.	на	27.04.2010	г.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	28.04.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината за последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0222	лв. 1.0069	лв. 1.0171	лв. 0.78% 9.41%

Сентинел	-	Рапид 1.1620	лв. 1.1620	лв. 1.42% 4.04%

за Дф „сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НсА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. за Дф „сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НсА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	27	април	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

9.2823	 9.1895	 1.77%	 -5.45%

23,	26	и	27.04.2010	г.
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Цената на 
златото 
отбеляза 

ново повишение и по 
време на вчерашната 
сесия в Лондон дос
тигна 1171.97 USD/
тр.у. Финансовите 
проблеми в Европа 
насочиха инвести
торите към жълтия 
метал

По време 
на борсова
та сесия в 

сряда измерителят 
загуби 288 пункта 
от стойността си. 
Основната причина 
за това беше пони
женият кредитен 
рейтинг на Гърция 
и Португалия

Стока на деня

2.57
▶ процента се понижи 
индексът Nikkei 225 
и достигна 10 924.79 
пункта

Цифра на деня

2.09
▶ процента загуби 
оловото по време на 
вчерашната борсова 
сесия и достигна 2225 
USD/т

Финансовите проблеми в Европа 
подкопаха основите на петрола
Цената на суровия 
петрол продължи да се 
понижава за трети поре-
ден ден. Това се случва на 
фона на очакванията за 
увеличени количества от 
суров петрол в САЩ през 
миналата седмица. 

По предварителни из
числения, направени от 
американския петролен 
институт, натрупаните 
количества нефт и бензин 
в Америка през миналата 
седмица са се увеличили. 
Според техните предвари-
телни изчисления запасите 
от суров петрол са се уве-
личили с 5.1 млн. барела. 
Промяна в положителна 
посока има и при запасите 
от бензин, като тяхното ко-
личество е стигнало 225.7 
млн. барела, което е увели-
чение с 800 хил. барела. 
Дестилатите в страната, 
като при тях се включват 
дизелът и горивото за 
отопление, също са се по-
вишили с 1.5 млн. барела, 
достигайки 150.4 млн. 

барела. Данните показват, 
че търсенето на бензин в 
страната се е понижило до 
9.21 млн. барела дневно, 
а това е най-ниското рав-
нище на потребление от 
12 февруари досега. В съ-
щото време обаче капаци-
тетът, с който са работили 
рафинериите в САЩ, се е 
задържал на 85.9%, докато 

през предишните пет 
седмици се наблюдаваше 
постоянно увеличение на 
мощностите.

Влияние върху цената 
оказа и понижението, 
което Standard&Poor’s на-
прави на дълговия рейтинг 
на Гърция. Нивото junk, 
определено за южната ни 
съседка, автоматично се 
отрази на петрола и още 
във вторник цената му се 
срина с 2.09%. 

Според Ханс Локър, 
анализатор в Raiffeisen 
Zentralbank Oesterreich, 
ако ситуацията в Гърция 
продължава да се влошава, 
петролът с лекота ще слезе 
под 80 USD/б. Според 
него това няма да се дъл-
жи толкова на намалено 
потребление, колкото на 
негативните последици 
от кризата в Европа върху 
еврото.

Волатилността на пе
трола се е понижила до 

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите 
на петрола се 
понижиха с 0.13% и 
се котираха за 82.33 
USD/б

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ ако ситуацията в Гърция продължи да се влошава, цената на петрола може да 
слезе под 80 USD/б  Снимки BloomBerg

ПРОДАВА СЕ
ЛОгиСтичЕн цЕнтъР 

(складова база+офиси)
в гр. София – 

до Надлез Надежда
земя – 4800 м2;

сгради – РЗП 3200 м2

За справки: 02/ 836 75 43 
моб. 0889098299

Китай затяга контрола 
върху строителните фирми 

След оповестя
ването на 

мерките основният 
китайски индекс 
Shanghai Compo site 
се срина до 2900 
базисни пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Опасенията от имотен балон накараха правител-
ството да ограничи инвестициите в имоти

Китай продължава с 
опитите си да овладее 
бурния икономически 
растеж в страната. Очаква 
се правителството да 
постави мораториум върху 
увеличаването на капитала 
на китайските строител-
ни фирми. Това е част от 
мерките, които правител-
ството предприема за овла-
дяване на непрекъснатото 
увеличаване в цените на 
имотите. С този ход пра-
вителството се надява да 
бъде осуетено набирането 
на капитали от фирмите в 
бранша чрез емитиране-
то на акции до 110 млрд. 

Еврото очаквано загуби 
надпреварата с долара 
Доларът и йената 
се покачиха спря
мо високодоходните 
валути след развитието 
на кризата с държав-
ния дълг на страните 
в Европа. Опасенията 
около състоянието на 
европейската икономика 
бяха подновени, което 
стана причина за срив 
на световните фондови 
пазари и пренасочване 
на пазарните участници 
към по-нискорискови 
активи.
 
Еврото достигна най
ниската си стойност 
спрямо долара от април 
2009 г. насам, след като 
поевтиня с 0.19% до ни-
во от 1.3150 EUR/USD. 
Спрямо йената еврото се 
срина с 0.42% до ниво 
от 123.40 EUR/JPY.

Стерлингът също 
отчете загуба в размер 
на 0.62% срещу долара, 
като се котираше за 
1.5171 GBP/USD. 
Спрямо йената британ-
ската валута поевтиня с 
0.02% до 142.4 GBP/
JPY.

На сесията 
вчера 

общоевропейската 
валута се търгуваше 
с понижение от 
0.19% до 1.315 EUR/
USD

Щатската валута се 
отлепи от канадския 
долар, след като вчера 
поевтиня до 1.0137 
USD/CAD. От друга 
страна, американски-
ят долар поскъпна 
спрямо йената с 0.73% 
до ниво от 93.94 
USD/JPY.
По-късно днес ще бъде 
изнесено и решението 
на FOMC за лихвените 
нива в САЩ. Прогно-
зите за последствията 
от тази среща са, че 
основната лихва ще 
бъде запазена на рекорд-
но ниското си ниво от 
0-0.25%.

да насочат предприемачи-
те към взимане на заеми 
от кредитни институции, 
където тези условия също 
ще важат, но в значително 
по-малка степен.

Тези стъпки са в до
пълнение на усилията 
на правителството да 
предпази икономиката от 
прегряване заради бума в 
кредитирането и иконо-

мическия растеж, който 
през първото тримесечие 
достигна 11.9% спрямо 
същия период на 2009 г.

След оповестяването 
на мерките основният 
китайски индекс Shanghai 
Composite се срина до 
2900 базисни пункта, 
което е най-ниското ниво, 
достигано през последни-
те шест месеца.

най-ниските си нива от 
последните три години 
заради все по-големите 
натрупани количества 
нефт, както и увеличените 
инвестиции от страна на 
ОПЕК в производствения 

си капацитет. Този индекс 
показва колебанията в 
цената на енергийната 
суровина в рамките на 50 
дни. Вчера този индекс 
се понижи до 23%, като 
такова ниво не е виждано 

от юли 2007 г. В началото 
на 2009 г. този измерител 
се повиши до рекордните 
дотогава 109% заради сри-
ва в цената на петрола и 
фалита на гиганта Lehman 
Brothers Holdings Inc.

Злато
USD/тр.у.

1000

1050

1100

1150

1200

28.04.1013.04.1029.03.10

1172.7
+0.42%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

юана (16.1 млрд. USD).
Когато тази мерки влязат в 
действие, упълномощени 
лица ще могат да проу-
чат дали компаниите не 
са използвали нелегални 
методи, за да манипулират 
цените на имотите. Основ-
ното опасение на властите 
в Пекин е, че високите це-
ни на жилищата може да 
доведат до имотен балон, 
какъвто имаше в САЩ 
точно преди началото на 
финансовата криза. До-
пълнителни мерки против 
спекулативните действия 
ще бъдат по-високи лихви 
по ипотечните кредити 
за второ жилище, както и 
завишен контрол от страна 
на местните власти върху 
спекулативното купуване.

Също така ще бъдат 
поставени и допълнител-
ни условия, като напри-
мер по-голям минимален 
капитал и неоспорими 
доказателства за квали-
фикацията на фирмата за 
извършване на дейността 
си. Очаква се тези мерки 
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Няколко европейски прави-
телства вече предприемат 
мерки за орязване на префе-
ренциалните изкупни цени 
за електричество от възобно-
вяеми източници. Целта е 
да се намалят разходите за 
ток на потребителите, които 
плащат допълнителна такса, 
за да подкрепят производ-
ството на чиста енергия. 
Противниците на идеята 
обаче твърдят, че ограни-
чаването на стимулите ще 
попречи на развитието на 
зелените технологии и ще 
отблъсне инвеститорите в 
такива проекти.

Проваленото IPO
Именно заради планираното 
намаляване на преференци-
алните тарифи най-големият 
производител на инсталации 
от слънчеви панели в света 
Grupo T-Solar Global отло-
жи първичното си публично 
предлагане (IPO) на акции в 
Испания. Компанията заяви, 
че правителството създава ре-
гулаторна несигурност, което 
накърнява инвеститорското 
доверие. Няма яснота какви 
цени на електричеството от 
възобновяема енергия пла-
нира министерството на ин-
дустрията, заяви главният 
изпълнителен директор Ху-
ан Ласо. Компанията, която 
има инсталирани мощности 
за около 155 мВт, смяташе 
да набере 250 млн. EUR от 
пазара.

Промяна в плановете
Заради субсидираните из-
купни цени на електричест-
во от възобновяеми източни-
ци за последните две години 
в Испания бяха реализирани 

проекти за слънчева енергия 
на обща стойност над 18 
млрд. EUR. През тази година 
обаче правителството има 
намерение да преразгледа 
преференциалните тарифи. 
Макар че ревизията ще бъде 
съгласувана с компаниите 
в сектора, това сериозно 
притеснява инвеститорите. 
Министърът на промиш-
леността Мигел Себастиан 
наскоро заяви в Брюксел, че 
не се предвиждат промени 
със задна дата. Според пра-
вителствен източник обаче 
това означава, че Мадрид ня-
ма да иска производителите 
на зелена енергия да допла-
щат за минали периоди, но 
това не му пречи да вдигне 
цените занапред.

Операцията  
продължава
Междувременно друга ком-
пания за слънчева енергия 
- Engyco, която също планира 
първично публично предла-
гане, опроверга слуховете, 
че ще отложи операцията, до-
като правителството уточни 
правилата си за възобновя-
емата енергия. Проведеното 
роудшоу е било посрещнато 
добре от инвеститорите и 
компанията няма да отменя 
пускането на акции. Емиси-
ята се очаква да е на стойност 
до 1 млрд. EUR.

По-радикално
Световният лидер по произ-
водство на слънчева енергия 
Германия вече прие и закон, 
който предвижда орязване 
на преференциите. Освен 
това правителството на Ан-
гела Меркел обсъжда и до-
пълнително намаляване на 

тарифите, ако инсталира-
ните мощности надвишат 
определен таван. Със си-
гурност на подкрепа няма 
да се радват компаниите, 
инсталирали слънчеви па-
нели върху земеделска земя. 

Плановете са от юли по-
ниски цени да се плащат и 
за ток от покривни панели 
и инсталации на открито. 
Управляващата коалиция се 
е споразумяла предвидените 
в закона по-ниски тарифи да 

се намалят допълнително 
с един процентен пункт от 
2011 г., ако инсталираните 
мощности надвишат 3.5 гВт. 
Ако пък надминат 4.5 гВт, ще 
бъде орязан още един пункт. 
Предложенията трябва да 

бъдат одобрени от долна-
та камара на парламента. 
Свръхпредлагането на слън-
чеви клетки и модули доведе 
до над 50-процентен спад на 
цените на тези продукти през 
последната година. 

 ▶ През последните две 
години в испания бяха 
реализирани проекти за 
слънчева енергия на обща 
стойност над 18 млрд. 
EUR снимка bloomberg

Зелената енергия е скъпа 
за все повече държави
Намаляването на преференциалните изкупни тарифи накара T-Solar 
да отмени публичното си предлагане

250
▶ млн. eUr смяташе да 
набере от пазара лидерът 
в производството на слън-
чеви инсталации T-Solar

1.0
▶ млрд. eUr е стойност-
та на емисията акции, 
която ще пласира engyco 
след успешното роудшоу

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

За допълнителна информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

Корпоративни съобщения и обяви 
на държавни институЦии
Корпоративни съобщения и обяви 
на държавни институЦии

пЛовдивсКа общинсКа аГенЦия За приватиЗаЦия
4000, гр. Пловдив, ул. “Железарска” №1, тел.: (032) 626482, 622771, www.poap.net

р е Ш е н и е № 74
 от  18. 03. 2010  г. на Общински 

съвет Пловдив
(обнародвано в ДВ, бр. 31  от 23.04.2010г).

О Т Н О С Н О : вземане на решение за: провеждане на публичен търг с явно 
наддаване за продажбата на 2 602 дяла, представляващи 100% от капитала на 
“бъдеще” еоод, гр. пловдив.

На основание чл.21, ал.1, т.8 от ЗМСМА, чл.1, ал.2, т.1, чл.3, ал.3, т.2, чл.4, ал.2, чл.31, ал.1, 
чл.32, ал.2, т.1 и чл.28 ал.2 от ЗПСК, чл.2, ал.1, т.1, чл.5, чл.6, чл.9 и чл.14 ал.4 от Наредбата 
за търговете и конкурсите, Решение № 5/ 18.02.2010г. на Надзорния съвет на ПОАП, и пред-
вид изложените в предложение  вх. № 10ХІ-60 от 16. 03. 2010 г. фактическите основания, 
Общински съвет – Пловдив Р Е Ш И :

I. Да се проведе публичен търг, с явно наддаване за продажбата на 2 602 дяла, предста-
вляващи 100% от капитала на “Бъдеще” ЕООД, гр. Пловдив при следните условия:

1. Начална тръжна цена – 1 457 000 /един милион четиристотин и петдесет и седем 
хиляди / лева. Сделката е освободена от ДДС.

2. Начин на плащане: Достигната на търга цена, след приспадане на внесения депозит 
се заплаща в български лева по следния ред: 

2.1. 50% / петдесет процента/ от достигнатата на търга цена – при сключване на 
приватизационния договор.

Остатъкът от цената в размер на 50% /петдесет процента/ от покупната цена в 
срок от една година - на две периодични вноски през 6 месеца, считано от сключване на 
приватизационния договор.

• Първа вноска от 25 %/ двадесет и пет/ процента от покупната цена - в срок до шест 
месеца от сключването на договора;

• Втора вноска от 25% / двадесет и пет/ процента от покупната цена - в срок до една 
година от сключването на договора; 

2.2. Купувачът може да заплати цялата цена еднократно при сключването на догово-
ра.

2.3. Обезпечение на неизплатената част от цената на дружеството – 
• Банкова гаранция в ПОЛЗА НА ОБЩИНА ПЛОВДИВ; Банковата гаранция се предоставя 

преди сключването на договора.
2.4. Купувачът се задължава да изплати задълженията към Община Пловдив в срок от 

три месеца от датата на сключване на приватизационния договор.
3. Стъпка на наддаване  –  75 000 /седемдесет и пет хиляди/ лева. 
4. Депозитът за участие е парична вноска от 225 300 /двеста двадесет и пет хиляди и 

триста/ лева, който следва да е постъпил по банковата сметка на Пловдивска общинска 

агенция за приватизация до 17-ия /седемнадесетия/ ден включително, от обнародването 
на настоящото Решение в “Държавен вестник”. 

5. Тръжната документация, състояща се от Правила за провеждане на търга, Ин-
формационен меморандум на дружеството и проект на Договор за приватизационна 
продажба, се закупува в офиса на Пловдивска общинска агенция за приватизация (ПОАП), 
ул. “Железарска” №1, стая №2 до 16.00 часа на 17-я ден (включително) от обнародване на 
настоящото Решение в “Държавен вестник”, след заплащане в брой на сумата от 5 000 
(пет хиляди) лева без включен ДДС, на посочения адрес. При получаване на тръжната до-
кументация представителят на съответния кандидат следва да представи документ 
за самоличност и документ за актуално правно състояние на юридическото лице, което 
представлява, а в случаите на упълномощаване – и нотариално заверено пълномощно за 
закупуване на документация и подписване на декларацията за не разгласяване на инфор-
мацията. Документите по предходното изречение, които са съставени на език, различен 
от българския, следва да бъдат придружени с превод на български език, извършен от за-
клет преводач. Не се допуска до участие в търга Консорциум създаден под формата на 
гражданско дружество.

6. Срок за подаване на предложения за участие в търга - до 16.00 часа българско време на 
деня, предхождащ търга в офиса на ПОАП, ул. “Железарска” №1, ет3. 

7. Огледи на активите на дружеството – всеки работен ден до деня, предхождащ тър-
га, след закупуване на тръжна документация и представяне на удостоверение за право на 
извършване на оглед, издадено от ПОАП.

8. Търгът ще се проведе на 21-ия ден от обнародването на настоящото решение в 
“Държавен вестник”, от 10.00 часа българско време в офиса на ПОАП, ул. “Железарска” 
№1, ет.3.

9. Утвърждава Тръжна документация за продажба на 2 602 дяла, представляващи 100% 
от капитала на “Бъдеще” ЕАД, Пловдив, състояща се от Правила за провеждане на търга, 
Информационен меморандум, проект на Договор за приватизационна продажба. Тръжна-
та документация съдържа изискуемите реквизити по чл.9 от Наредбата за търговете и 
конкурсите, включително и обстоятелствата по чл. 6 ал.1 от НТК с конкретни данни за 
всяко едно от тях.

10. Всички срокове в настоящото решение се броят от деня, следващ обнародването 
му в “Държавен вестник”, и изтичат в последния посочен ден и час. 

11.  Възлага на Изпълнителния директор на ПОАП в комисията за провеждане на търга 
да включи по един представител от ППГОС, определен от ръководствата им.

12. Възлага на Пловдивската общинска агенция за приватизация подготовката, органи-
зацията и провеждането на търга.

13. Възлага на Изпълнителния директор на ПОАП да сключи приватизационен договор 
със спечелилия търга участник в срока по Наредбата за търговете и конкурсите.

МОТИВИ: Настоящото решение се прие на основание чл. 21, ал. 1, т.8 от ЗМСМА, чл.1, 
ал.2, т.1, чл.3, ал.3, т.2, чл.4, ал.2, чл.31, ал.1, чл.32, ал.2, т.1 и чл.28 ал.2 от ЗПСК, чл.2, ал.1, 
т.1, чл.5, чл.6, чл.9 и чл.14 ал.4 от Наредбата за търговете и конкурсите, Решение № 5/ 
18.02.2010г. на Надзорния съвет на ПОАП.
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▶ процента са поевти-
нели слънчевите модули 
през последната година 
заради свръхпредлагане



Борба  
за място  
под слънцето   
Всички делови хора имат 
едно и също желание -  
да имат интересни 
и платежоспособни 
клиенти, но малцина 
са наясно как да го 
постигнат. „Стъпи 
здраво на пазара” 
предлага най-подробния 

и основателен набор от 
инструменти, от които 
винаги ще се нуждаете, 
за да спечелите клиенти 
за цял живот, твърдят 
от издателство „Изток-
Запад”. Освен това 
книгата е забавна, чете 
се леко и е  невероятно 
вдъхновяваща. Днес 
борбата за място под 
слънцето е по-жестока 
отвсякога.

Фолклорна група 
„Леб и вино” съжи-
вяват традициите в 
рисунки и песни и 
печелят от това

Те съживяват традицията, 
създават музика от мина-
лото, картини от минали-
те векове оживяват върху 
платна, правят музикални 
инструменти, от които из-
лизат медени звуци. Елена 
и Яне Каменарови са хора 
на изкуството, което вече 
шест години е техният 
живот и бизнес. Любовта 
им към традициите и та-
лантът, който притежават, 
се превръщат в начин на 
живот.

Страст и бизнес  
в едно
„Леб и вино” е името на 
фолклорна формация и 
арт ателие. То се намира 
в китния Мелник. Там 
Елена и Яне развиват своя 
бизнес. 

От около шест години 
двамата обикалят селата 
в Югозападна България, 
срещат се със стари хора, 
от които учат позабравени 
народни песни и орнамен-
ти на носии. Събраните 
песни представят пред 
публика. Елена изработва 
носии и тъче пана, като се 
придържа към събраните 
орнаменти. Всичко, което 
произвеждат, е за продан. 
Заниманието с изкуството 
се е превърнало в бизнес 
за семейство Каменаро-
ви. Те се изхранват от 
талант - в ателието про-
дават картини - живопис 
и иконопис, имат участия 
пред туристи и в различни 
фестивали. Работим с ту-
ристически агенции, пра-
вим фолклорни програми. 
Паралелно с всичките ни 
занимания водим репети-

ции и школи по фолклор 
и танци в град Сандански. 
Там се преподават само 
изворни народни танци, 
пеене, изработка на носии 
и т.н., разказва дует „Леб 
и вино”. 

В матрица
В България стана модерно 
да се занимаваш с изку-
ство на фолклорна основа, 
но липсва ориентация в 
пазара и предлагането, 
обясниха Яне и Елена. 
Всичко изглежда еднакво 
лъскаво, примамливо и из-
мамно. По-информирани-
те смятат, че всеки прави 
някаква имитация, и раз-
читат понякога на чуждо 
мнение. А пък масовото 
потребление се свежда до 
продукти от по-ниско сти-
лово ниво, допълниха те. 
Все още обаче се намират 
хора, които оценяват. Най-
често това са чужденците, 
които отсяват изкуството 
от кича и ширпотребата, 
споделя Елена. 

Работа призвание
„Леб и вино” приемат ра-
ботата си като призвание. 
Според тях традициите 
трябва да се пренесат в 
съвремието и макар че има 
хора, които не разбират 
работата им, те вярват, че 
ще успеят, и продължават 
да съживяват миналото. 
Свързват името си с хля-
ба и виното, а Яне често 
обяснява, че те хранят 
душата и тялото. Както 
навремето хлябът е хранел 
тялото, а виното душата, 
така сега ние с песните си 
правим същото, разказва 
той. 

И все пак...  
животът не е песен
В България все още няма 
добри условия за пред-
лагане, както и оформен 

Страст, превърната в бизнес
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Прочетете

 ▶  Елена и Яне целят да запазят българската традиция жива
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пазар на изкуство, по на-
шите наблюдения и на 
други наши колеги - млади 
артисти, обясниха от „Леб 
и вино”. Успяваме с много 
усилия, труд, непрекъс-
нато търсене на контакти 
с точните хора, тъй като 
правим нещо ново и раз-
лично, което означава и 
възпитаване на публика 
или по-скоро превъзпита-
ването й, допълни Елена. 

Кризата също се отразя-
ва на работата им, защото 
туристите намаляват. А 
точно те са основното пе-
ро в клиентската им листа. 
Хората затегнаха своите 
портфейли за по-насъщ-
ните нужди, наблюдава-
ме отлив на клиенти от 
средната класа, коментира 
Елена. Въпреки това се-
мейство Каменарови са 
оптимисти за развитието 
на бизнеса си и работят с 
много хъс и страст.

Цената на таланта
Ние сме млади автори и 
все още не можем да си 
позволим цени като на 
утвърдените имена, обяс-
нява Елена. За живописта 
цените са от 150 до 800 
лв., иконописът струва 
между 200 и 2500 лв., 
текстилните пана пък са 
от 250 до 1500 лв., а ръчно 
изработените носии стру-
ват между 280 и 450 лв., 
престилките са от 150 до 
500 лв. Фолклорните про-
грами в района на Мелник 
са до 200 лв., а извън него -  
от 500 до 1000 лв., казва 
Елена Каменарова.

Всички техни произве-
дения са изработени от ес-
тествени материали, а иде-
ите взимат „от извора” -  
старите хора, които им 
завещават традициите. 

Радослава Димитрова

Тради- 
циите 

трябва да се 
пренесат в съв-
ремието и макар 
че има хора, 
които не разби-
рат работата им, 
те вярват, че ще 
успеят, и продъл-
жават да съжи-
вяват миналото. 
Изкуството има 
нужда от пари, за 
да бъде правена 
култура

Фестивали
„Леб и вино”  
из Европа
▶ Формация „Леб и вино” 
има участия в много меж-
дународни фолклорни фес-
тивали. 
▶ Имаме участия в Русия, 
Германия, Македония, 
като непрекъснато имаме 
покани за различни места, 
обясни Елена. 
▶ Нещата обаче винаги 
зависят от намирането 
на финанси, обясняват 
сем. Каменарови. Според 
тях колкото повече хора 
се обединят около идеята 
им и им помагат, толкова 
повече други почитатели 
ще имат възможност да 
виждат, слушат и участ-
ват в това, което пра-
вят.
▶ Финансирането все още 
остава проблем и зара-
ди това „Леб и вино” ще 
изпуснат турне в Турция 
и Алжир.   

 ▶ Христос Пантократор с размер 120 на 90 см
 ▶ Картина „Седенка”, изработена от „Леб и вино”, 

притежание е на швейцарски колекционер
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▶ хил. лв. е годишната 
помощ, на която 
разчитат сем. 
Станимирови, 
за да реализират 
амбициозните си 
проекти за земеделие и 
производство на мляко

Надежда и Румен Станими-
рови са фермери.  Фермата 
им се намира в с. Губеш, 
на южните склонове на 
връх Ком. В стопанството 
им има около 220 овце. 
Двамата стопани обаче ми-
слят мащабно, а целта им е 
да направят своята ферма 
мечта. Те знаят и вярват, че 
това може да се случи. А за 
да сбъднат мечтите си, им 
помагат и субсидиите от 
еврофондовете.

порода предприемач 
Румен се занимава с грижи-
те за животните, а съпруга-
та му изцяло е поела всички 
административни дейности 
в семейния бизнес. Във 
фермерската работа пома-
гат и други роднини. 

Целта на семейството е 
да затворят цикъла на про-
изводство. За тях това озна-
чава не само да отглеждат 
животни, но и фуража за 
тях, да преработват млякото 
на сирене и да го продават 
направо от фермата. Дру-
гата идея на семейството е 
да предлагат стаи за селски  
туризъм, защото районът, в 
който се намира фермата, е 
един от най-благодатните в 
страната за това. 

Европари сбъдват мечтите на 
земеделски производители

извършват или предстои да 
извършват във фермата, е 
обезпечена с европейски 
помощи. Захващаме се с 
изпълнението на всичко 
това благодарение на въз-
можностите, които дава 
Програмата за развитие на 
селските райони, споделя 
ентусиазма си Надежда. 

Тя сама е разучила какво 
предлага програмата и как 
се кандидатства за субси-
дии. Един от най-големите 
помощници и съветници на 
Станимирови са еколозите 

преимуществата 
на Натура 2000
Всяка от дейностите, които 

Предприемчиви фермери искат да затворят цикъла на производ-
ство и да развиват селски туризъм

Акцент  
Модерно 
стопанство 

 ▶Румен Станимиров е спе-
челил проект за 200 хил. 
лв. по една от най-атрак-
тивните мерки на Програ-
мата за развитие на сел-
ските райони - за модер-
низиране на селското сто-
панство. Документите са 
подписани от земеделския 
производител и ДФ “Земе-
делие” на 30 декември 2009 
г. Половината от пари-

те са помощ, а другите 
трябва да осигури самият 
фермер.

 ▶Проектът му е за 
купуване на трак-
тор с целия прика-
чен инвентар, бало-
преса, разпръскващо 
устройство за обор-
ски тор за пасищата 
и  картофосеячка и 
вадачка. 

 ▶С трактора фермерите 
планират да обработват 
500 дка ниви, на които 
ще отглеждат фураж за 
животните. 

от “За да остане природата 
в България”. От тях именно 
те разбират, че могат да 
сбъднат мечтите си, защото 
пасищата им се намират в 
Натура 2000, и да получат 
субсидии от мярката за аг-
роекология. 

откъде и колко 
са парите
По мярката за агроеколо-
гия на ПРСР през 2008 
г. семейството получава 
18 хил. лв. за 1700 дка 
пасища, които използват. 

Толкова средства очакват 
и за 2009 г. Към тях при-
бавят и близо 23 хил. лв. 
европомощи от директните 
плащания по “селската” 
програма. Събрани с дър-
жавната помощ от 4 хил. 
лв. за глава животно, които 
правителството им е изпла-
тило през декември за 2009 
г., и 2 хил. лв. за това, че 
отглеждат  местна порода 
овце, които са на изчезва-
не, се получава годишна 
помощ от близо 50 хил. лв. 
Сума, която може да даде 
относителна стабилност и 
възможности за планиране 
на стопанството въпреки 
разходите. 

производство на 
домашно сирене 
Станимирови очакват с не-
търпение да влезе в сила 
Наредбата за директни про-
дажби, защото тогава те ще 
имат право не само да про-
извеждат, но и да търгуват 
и преработват собствените 
си млечни продукти. Си-
гурна съм, че дори само 
от продажби на млякото 
доходите ни значително ще 
нараснат, защото цената му 

 ▶  Сигурна съм, че дори само от продажби на млякото доходите ни значително ще нараснат, казва Надежда Ста-
нимирова Снимка боби тошев

15
▶ хил. лв. ще инвестират 
фермерите, за 
да отговарят на 
изискванията на 
контролните органи за 
производство на млечни 
продукти

ще се увеличи, убедена е 
младата жена. 

Преди да влезе в сила на-
редбата обаче, фермерите 
са задължени да пригодят 
производството си така, 
че да отговаря на евроиз-
искванията. Станимирови 
вече са почти готови да 
започнат преработка на 
млякото в сирене. Купили 
са къща в с. Губеш с поме-
щения, предназначени за 
минимандра. 

Ще са необходими около 
15 хил. лв. за оборудването 
и привеждане на помеще-
нията, така че да отговарят 
на изискванията на кон-
тролните органи. С 6500 лв. 
ще купят съоръженията за 
преработка, като фермерите 
се надяват да ги получат по 
екопроект. Станимирови 
планират да отглеждат и 
крави, за да могат да про-
извеждат сирене и през зи-
мата. Надежда пресмята, 
че около 4 хил. лв. ще са 
необходими, за да стегнат 
къщата, за да разширят биз-
неса си на по-късен етап и 
с възможности за селски 
туризъм.  

Светлана Трифоновска

Временно
Спира се приемът 
на проекти по 
горската мярка
От 3 май временно се 
спира приемът на проекти 
по мярката “Възстановя-
ване на горския потен-
циал и въвеждане на 
превантивни дейности” 
от Програмата за разви-

тие на селските райони, 
съобщиха от Министер-
ството на земеделието и 
храните. Това се налага, 
за да може всички пода-
дени проекти да бъдат 
обработени. Приемът ще 
бъде възстановен  отново 
от юни. Тогава се отварят 
и всички останали мерки 
от “селската” програма по 
утвърдения от началото 
на април график.

Дупки
265 млн. лв. за 
рехабилитация 
на пътища
Общо 15 договора по 
проекти за рехабилитация 
и реконструкция на вто-
рокласни и третокласни 
пътища ще бъдат подписа-
ни утре в Министерството 
на регионалното развитие 

и благоустройството. Те 
са на обща стойност 265 
млн. лв. и се финансират 
по Оперативна програма 
“Регионално развитие”. 
Договорите за предос-
тавяне на безвъзмездна 
финансова помощ са за 26 
пътни отсечки с обща дъл-
жина 311 км. На подпис-
ването на договорите ще 
присъстват министърът на 
регионалното развитие и 

благоустрой-
ството Росен 
Плевнелиев 
и неговият 
заместник, 
отговарящ 
за опера-
тивната 
програма, 
Лиляна 
Павлова 
(на сним-
ката).
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Няма риск да изгубим субсидии 
от ЕС през 2010 и 2011 г.
При договарянето 
целите се постигат 
почти изцяло, а при 
плащанията - само на 
половина

Към 22 април са договоре-
ни 27.71% от средствата по 
оперативните програми, а 
реално разплатени са 3.71% 
от тях. Това означава, че 
прогнозата за договаряне 
на средствата е изпълнена 
на 93%, а за разплащане 
- на 41%. Тази тенденция бе 
отчетена още в края на 2009 
г. - договарянето е много 
добро и целите се постигат, 
а при плащанията целите се 
постигат само наполовина. 
Това коментира за в. “Пари” 
Лазар Тодоров, директор на 
дирекция “Информационни 
системи за управление на 
средствата от ЕС”. 

Целите за 2010 г. 
В края на миналата година 
прогнозите за усвояване на 
евросубсидии на отделните 
министерства са изпълнени 
на 85%. Според Тодоров 
и тази година подобен ре-
зултат е реално постижим. 

За 2010 г. е предвидено по 
всички 7 оперативни програ-
ми да се договорят 3.2 млрд. 
EUR и да се разплатят 1.2 
млрд. EUR. В края на март 
тези данни са съответно 2.2 
и 0.3 млрд. EUR. Целите 
са амбициозни, но пости-
жими, тъй като има големи 
инфраструктурни проекти, 
които очакват финансиране, 
казва Тодоров. Прогнози-
те и реалните резултати се 
проследяват чрез системата 
LOTHAR, която бе въведена 
през 2008 г. Основната й цел 
е да следи дали има риск от 
загуба на средства заради 
забавяне в усвояването. 

отличници  
и изоставащи
За миналата година преиз-
пълнение на предварително 
заложената програма, свър-
зана с договаряне на евро-
субсидии, има по оператив-
ните програми “Регионално 
развитие” и “Техническа 
помощ”. Преизпълнение 
на разплащанията има по 
програмите “Техническа по-
мощ” и “Транспорт”.

Като цяло обаче по финан-
сови показатели за отличник 

може да бъде посочена про-
грамата “Административен 
капацитет”, при която са 
договорени 40% от бюдже-
та й от 171 млн. EUR и са 
реално изплатени над 20% 
от него. В дъното на кла-
сацията по изпълнение се 
нарежда програма “Конку-
рентоспособност”. При нея 
разплатените средства са 
малко над 1%. За миналата 
година по нея има почти на 
100% изпълнение на прогно-
зата за договаряне, но тази, 
свързана с разплащанията, 
е изпълнена само на 0.8%. 
Това се дължи на забавянето 
на инициативата JEREMIE, 
по която са предвидени 200 
млн. EUR. Сега, след реал-
ното й тръгване обаче из-
оставането трябва да бъде 
наваксано. 

рискове за загуби
Сегашните темпове на усво-
яване на субсидиите показ-
ват, че няма риск да изгубим 
средствата, които ЕС отпуска 
на България нито през 2010, 
нито през 2011 г., казва Тодо-
ров. Субсидиите от първите 
три години на членството 
ни в ЕС може се усвояват 

JESSICA е важен инструмент за 
развитие на европейските градове

гръцкото министерство 
на икономиката и главен 
секретар на Регионална-
та власт на  Атика,  пред-
стави JESSICA като перс-
пектива за публичната 
администрация. Включе-
ни бяха и презентации на 
други градове от Евро-
пейския съюз - Брашов 
(Румъния), Манчестър 
(Великобритания), То-
скана (Италия), Порто 
(Португалия), което бе 
и ключовият елемент в 
обмяната на опит.  По 
време на конференци-
ята участниците имаха 

възможност да споделят 
своите становища, да 
обсъждат и разискват 
помежду си  разглежда-
ните теми.

Какви са по-ната-
тъшните стъпки за 
изпълнението на 
програмата JESSICA 
в Гърция? 

- Следващата стъпка 
трябва да бъде взета от 
гръцкото министерство 
на икономиката, което е 
необходимо да подпише 
споразумение с Евро-
пейската инвестиционна 

банка за създаването на 
холдингов фонд. 

След подписването на 
това споразумение ми-
нистерството е нужно да 
вземе решение за прав-
ната рамка за създава-
нето, както  и за реда и 
условията  за работа на 
фондовете за развитие 
на градската среда. 

След това ще бъде 
публикувана обява за 
изразяване на интерес 
и консорциумите, които 
са заинтересовани, ще 
може да подадат заяв-
ление за получаване на 
финансиране от JESSICA 
в инвестиционното  си 
предложение.

В подкрепа на всичко 
това кметът на Атина 
г-н Никитас Какламанис  
анонсира  създаване-
то на гръцката мрежа 
JESSICA. Тази мрежа ще 
насърчава диалога и ще 
подпомага прилагането 
на JESSICA в Гърция. 
Надяваме се да имаме 
създадена цялата прав-
на рамка до края на 
2010 или началото на 
2011 г., така че от нача-
лото на 2011 г. да бъдат 
готови за публикуване 
поканите за представя-
не на предложения  по 
JESSICA.

Какви са изводите, 
които направихте на 
конференцията?

- JESSICA е много важен 
инструмент за развитие 
както на настоящите, 
така  и  на бъдещите 
европейски градове. Тя 
е схема за публично-
частно партньорство и 
следователно всички 
проекти JESSICA следва 
да генерират приходи. 
Градовете високо оценя-
ват финансовия инстру-
мент JESSICA и  имат 
желание  да  използват 
JESSICA както  по време 
на финансовата криза, 
така и след нея.

Как това може  да 
бъде полезно за Бъл-
гария? 

- JESSICA може да бъде 
полезна за България по 
същия начин, по който 
е полезна и за Гърция 
- като иновативен фи-
нансов инструмент за 
устойчиви инвестиции 
в градските райони. С 
други думи, JESSICA е 
инструмент, който може 
да се използва от градо-
вете за разработване и 
изпълнение на големи 
интегрирани  инвести-
ционни проекти с огро-
мно значение не само за 

развитието на града, но 
и за благоденствието на 
населението.

Какви знания и опит 
може  да бъдат  спо-
делени между Гърция 
и България в практи-
ческото изпълнение 
на JESSICA? 

- Като държава членка  
на ЕС, за  която тече 
Четвърти  програмен 
период, Гърция има 
богат опит в разработ-
ването и въвеждането 
на практика на различ-
ни видове политики, 
програми и иноватив-
ни инструменти.  Прак-
тическото изпълнение 
на механизма JESSICA 
следва да бъде еднакво 
и за двете страни. Като 
държава членка с по-
голям опит, Гърция е 
по-напред при  въвежда-
нето на  JESSICA и тези 
специфични знания и 
опит може да бъдат спо-
делени между Гърция и 
България веднага след 
като България е готова 
да пристъпи към прак-
тическото въвеждане 
на механизма JESSICA. 

Българските и гръцки-
те градове може да се 
възползват по един и 
същ начин от  JESSICA. 

Господин Киссас, на 
23 април  в Атина 
се проведе конфе-
ренцията „JESSICA за 
градовете”, посвете-
на на Европейската 
програма за финан-
сиране. Как протече 
събитието? 

- На конференцията, 
организирана от Дру-
жеството за развитие 
на  община Атина, беше 
разгледан и  анализиран 
модерният финансов ин-
струмент JESSICA във 
връзка с потенциалната 
полза от тази програ-
ма за градовете, упра-
вляващите  органи, за 
техните граждани и за 
инвеститорите. 

Пре з ен т ация  н а 
JESSICA бе направена от 
специализиран персонал 
на Европейската коми-
сия и по-специално от 
г-н Коливас (Генерална 
дирекция  “Регионална 
политика”) и г-н Крем-
лис (Генерална дирек-
ция  “Околна среда”). 

Г-н Контогьоргос от 
Европейската инвести-
ционна банка обясни как 
ЕИБ подкрепя изпълне-
нието на JESSICA в раз-
лични европейски гра-
дове. Професор Петра-
кос, главен секретар на 

▶ Христос Киссас е финансов консултант на кмета 
на атина и изпълнителен директор на Дружеството 
за развитие към община атина аД (аЕДа) и Двойно 
преустройство аД (Double regeneration)

по правилото “n+3”, така за 
2007 г. резултатите се отчитат 
през 2010 г., а неусвоените се 
смятат за изгубени. За 2007 
г. България получaва 490.76 
млн. EUR, към края на март 

са изплатени 288 млн. EUR, 
но тъй като авансите ни от 
Еврокомисията възлизат на 
600 млн. EUR, няма риск 
да загубим пари, обяснява 
Тодоров. С темповете, които 

отчитаме сега, няма да имаме 
проблеми при отчитането на 
резултатите за усвояването 
на парите и за 2008 г., казва 
той.

Дарина Черкезова

Прогнозни данни за 2010 г., в млн. EUR
Договаряне прогноза
Изпълнение към 31 март
Разплащане прогноза
Изпълнение към 31 март

Източник: Министерски съвет и eufunds.bg
Графика: Гриша Струнджев
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Мобилен 
бизнес за 
малки  
и големи 
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Приложенията за мобилни 
телефони са бизнес без гра-
ници. Било то в географски 
или възрастов аспект. И мо-
же да донесат реални пари, 
дори и на ентусиасти, които 
могат да програмират и имат 
време и желание да качат 
свой софтуер в App Store, 
Android Market, Ovi Store, 
Windows Marketplace или 
който и да било друг мага-
зин за софтуер за мобилни 
телефони. 

Всъщност това са четири-
те най-големи магазина за 
подобни приложения, чрез 
които потребителите уве-
личават функционалността 
на смартфоните си. Тази оп-
ция естествено не убягва на 
производителите на мобил-
ни телефони и мобилните 
оператори, за които това е 
възможност за добавяне на 
стойност към предлагани-
те услуги и увеличаване на 
приходите. 

Бързи, смели, сръчни 
Затова и само в рамките на 
няколко седмици в България 
бяха обявени 2 конкурса за 
изработване на софтуер за 
смартфони. Или дори за идея 
за създаването на такъв.

Първи бяха Nokia, които в 
средата на април проведоха 
първата си конференция 
за разработчици у нас. На 
нея беше обявен конкурс 
за българи, разделен в 3 
направления - приложения 
за Maemo 5, за Symbian 
и за концептуални идеи. 
Общият му награден фонд 
е 7 хил. EUR, а желаещите 
да участват трябва да са 
готови с идеята си до края 
на юни. 

Седмица преди това ще 
приключи ъплоудването на 

приложения за друг конкурс 
и в друг магазин за софтуер 
- организираният от M-Tel 
и HTC Application Factory. 
Фокусът му е операционната 
система на Google Android, 
участниците в него трябва 
да имат разработено прило-
жение. Голямата награда, за 
която се борят, е в размер на 
20 хил. лв.  

За всеки навсякъде
Ограничения за пол, възраст, 
познания или каквото и да 
било друго за участниците 
и в двете състезания няма. 
Също както и за развиване на 
собствен бизнес с продажба-
та на приложения за смарт-
фони по света. А те наистина 
може да бъдат такъв, при 
това печеливш, коментира 
Стефан Лилов, управител 
на „Бианор”. Компанията 
му е автор на приложението 
iMediaShare, което има над 
250 хил. сваляния от App 
Store на Apple, а отскоро се 
предлага и за операционната 
система Android. Според Ли-
лов основното предимство 
на подобен бизнес е фактът, 
че програмистите разпола-
гат с готова (и популярна) 
платформа за разпростра-
нение на продуктите си по 
цял свят. А и в допълнение 
- пазарът на смартофни бе 
единственият сегмент, отчел 
ръст през миналата година, 
което означава, че броят на 
потенциалните клиенти за 
разработчиците расте. 

За реализацията на подо-
бен успешен бизнес е доста-
тъчно само наличието на до-
бра идея, коментира Лилов 
и дава пример с игра, която 
е свалена над 3 млн. пъти от 
App Store. Въпреки че цената 
й е била 99 USD. 

И макар най-популярното 
приложение на компанията 
му iMediaShare да е безплат-
но, плановете на „Бианор” 
са да предлага софтуера на 
операторите, които от своя 
страна да го използват за 
допълнителни услуги за кли-
ентите си. 

Малко, но от сърце
Подобни са плановете и на 
М-Тел, които инициираха 
своя конкурс Application 
Factory. Въпреки че правата 
за приложенията на всички 
участници остават собстве-
ност на самите автори, те 
може да бъдат използвани 
като допълнителни услу-
ги от нас, коментира Ев-
гени Каракановски, който 
председателства журито на 
конкурса. По думите му 
подобни състезания е има-
ло вече в Сърбия, където 
интересът към създаването 
на приложения за Android е 
бил значителен. 

За да стимулира интере-
са към разработването на 
подобни приложения, ком-
панията обещава безплтана 
карта с 1.5 гигабайта трафик, 
телефон на HTC и заплаща-
не на първоначалната такса 
за регистрация в Android 
Market от 25 USD за всеки 
участник (още за конкурса 
- в карето). 

Всъщност именно тази 
първоначална такса е ин-
вестицията, необходима за 
начало на бизнес с мобилни 
приложения. Успешни при-
мери за такива начинания 
има много и от цял свят. Най-
хубавото е, че най-малкият 
програмист, регистриран в 
App Store, е едва на 12 го-
дини. 

Христо Ласков

Приложенията за смартфони 
може и ще бъдат положителен 
тренд на IT пазара

Дебют
Nokia пусна  
Symbian^3 
телефон
Финландският производи-
тел на мобилни телефони 
Nokia представи първото 
си устройство, работещо 
с операционната систе-
ма Symbian^3 - смартфо-
на N8. Той е оборудван с 

12-мегапикселова камера 
с ксенонова светкавица, 
може да записва видео с 
максимална резолюция 
720р и разполага с HDMI 
изход. Дисплеят на устрой-
ството е сензорен с диа-
гонал 3.5 инча, а паметта 
му е с обем до 48 гигабай-
та. Цената на N8 ще бъде 
около 370 EUR, а дебютът 
му по магазините ще бъде 
в края на годината.

БиЗнес 
теХноЛогии
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Желаещите да се включат в конкурса могат да качат своите 

приложения в Android Market между 3 май и 20 юни.

Сред другите изискания е приложението да бъде безплатно 

и най-вече практически приложимо.

Приложенията трябва да бъдат на български (или да може 

да работят на български) език и да отговарят на нуждите 

на българските потребители, коментират от оператора.

ФАБРИКАТА ЗА ПРИЛОЖЕНИЯ ЗА БЪЛГАРИЯ

Основният и най-важен критерий, на който трябва да отговарят 

приложенията, кандидатстващи за участие в конкурса Application 

Factory на М-Тел, е локализацията.

хил. приложения 
са били налични 
за сваляне 
в App Store на Apple 
в началото на април

юли ‘09
октомври ‘09

януари ‘10

април ‘10

1 юли 1 септември 1 ноември 1 януари 1 март

0
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Общ брой приложения, качени 
в Android Marketplace

Брой приложения, качени 
в Android Marketplace за месец
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Напредък
Уго Чавес  
се сдоби  
с Twitter
Президентът на Венецуела 
Уго Чавес стана поредният 
държавник, който се сдоби 
с акаунт в микроблогинг 
услугата Twitter, съобща-
ва USA Today. Първият 
пост на Чавес се появи на 

испански език малко след 
полунощ и гласи: Как е? 
Появих се, както обещах, 
след полунощ. Заминавам 
за Бразилия. И се радвам 
да работя за Венецуела. Ще 
победим! От снощи досе-
га президентът има над 26 
хил. последователи. Целта 
на Twitter акаунта на Чавес 
е сдобиването с нова арена 
за борба с политическите 
му опоненти. 

Нови два играча  
на 3D пазара у нас 

Конкуренция
HTC и  
Microsoft срещу 
Apple
Тайванският производител 
на мобилни телефони HTC 
подписа споразумение за 
използване на патентите на 
Microsoft за смартфоните 
си, работещи с операцион-
ната система Android, съоб-

щиха двете компании. Това 
обединение на практика 
имунизира тайванците от 
заведеното срещу тях дело 
за нарушаване на над 20 
патента от страна на Apple, 
коментира Wall Street 
Journal. Сред нарушенията 
са използването на специ-
фична за iPhone система за 
отключване на клавиатура-
та и навигация чрез сензо-
рен дисплей. 

Samsung и LG пред-
ставиха официално 
триизмерните си 
предложения у нас

Нови 2 играча дебютираха 
официално на пазара на 
триизмерни телевизори в 
България. Това са корейски-
те компании Samsung и LG, 
които представиха офици-
ално 3D предложенията си 
в страната ни. Очакванията 
за продажбите им обаче не 
са особено оптимистични, 
поне през тази година. 

Модели 
Първият 3D LED телевизор 
на Samsung у нас ще се 
предлага и в комбинация 
с 3D Blu-ray плейер и 2 
чифта очила, с които да се 
възпроизвежда триизмер-
ната картина, съобщават от 
компанията. 

Серията телевизори 
Infinia на LG също бе пред-
ставена официално у нас. 
Част от нея е LD950, който 

е първото триизмерно пред-
ложение на компанията у 
нас. Не то обаче ще бъде 
основният фокус за нас 
през тази година, коменти-
ра Иван Иванов, мениджър 
маркетинг и продажби за 
черна техника на компа-
нията за страната ни. Те-
левизорът върви с 4 чифта 
пасивни 3D очила. 

съдържание
Липсата на триизмер-
но съдържание у нас не 
е предпоставка за високи 
продажби на тази техно-
логия до края на годината, 
коментира той. По думите 
му тази технология тепърва 
ще се налага и в България, и 
по света, а успехът й зависи 
много от производителите 
на съдържание. 

На подобно мнение е и 
Ивайло Бързаков, мениджър 
на Panasonic за България. 
Компанията му представи 
своите триизмерни предло-
жения у нас в края на мина-
лата седмица, а прогнозите 

 ▶  липсата на съдържание и високите цени спъват засега продажбите на новата 
технология          Снимка BloomBerg

21
▶ процента ще се увели-
чат продажбите на теле-
визори по света през  
2010 г. до 140 млн. броя, 
прогнозират от lg

му са, че до края на годината 
пазарът на триизмерни теле-
визори няма да надхвърли 
1500 броя. 

Цени
Освен липсата на съдър-
жание спънка за високите 
продажби са и цените на 
предложенията на компа-
ниите, които са поне с около 
20% по-високи от цените на 
„обикновените” телевизори. 
И все пак 3D предложенията 
са доста добра алтернатива 
на стандартните двуизмер-
ни телевизори с разликата, 
че поддържат и най-новата 
технология на пазара.

христо ласков
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и най-вече практически приложимо.

Приложенията трябва да бъдат на български (или да може 

да работят на български) език и да отговарят на нуждите 
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Инвестиция
Между 600 и  
6000 хил. лв.  
за екипировка
За да се наслади напълно 
на удоволствието на пла-
нинското колоездене, всеки 
желаещ трябва да отде-
ли известна сума, която да 
инвестира в оборудване. На 
първо място естествено е 
велосипедът. Той може да 

струва 600 лв., но срещу 
тази сума колоездачът ще се 
сдобие с нисък клас байк. 
Професионалните велоси-
педи стигат и до 6000 лв., 
но с тях може да се участва 
и на състезание. Ако, раз-
бира се, имате такова жела-
ние. Освен велосипед тряб-
ва и подходяща предпазна 
екипировка - протектори и 
каска. При тях цените също 
варират, но минималната 
инвестиция е поне 100 лв. 

Историята на велосипеда 
датира от началото на XIX 
в. Оттогава до наши дни 
този спорт е еволюирал зна-
чително и като всеки друг 
е намерил своите алтерна-
тиви и различни приложе-
ния и местоположения за 
практикуване. Сред тях е 
маунтинбайкът, или планин-
ското колоездене. Което е 
доста по-забавно и доста 
по-свободно и зареждащо с 
адреналин от слаломирането 
из софийските алеи. 

Всъщност практикува-
щите този спорт сравняват 
спускането с велосипед из 
планината с други екстрем-
ни спортове като сноуборд 
и хелискиинг.

Предимства
Навсякъде и по всяко време 
на годината планинското 
колоездене може да откъсне 
желаещите от градската ат-
мосфера. А и да им предло-
жи доста по-добри условия 
от слаломирането из т. нар. 
велоалеи в София. Без да 
споменаваме природата, на 
която се наслаждава планин-
ският велосипедист, докато 
се бори със склона.  

Всичко това е предпостав-
ка планинското колоездене 
да е най-бързо развиващият 
се сегмент от велосипедния 
спорт. А 90% от продажбите 
в България са именно на пла-
нински велосипеди, показва 
пазарната статистика.

най-мащабно
Около 5000 българи се за-
нимават, макар и непро-
фесионално, с планинско 
колоездене, показва статис-
тиката на спортен клуб RAM 
Bikes. Част от тях, които са 
преминали над нивото над 
ентусиазма, ще се пуснат в 
4-километровото трасе на 
най-голямото състезание по 
маунтинбайк на Балканския 
полуостров. 

Третото издание на 
Shambhala Open Cup започва 
днес в подножието на Стара 
планина край Сопот и ще 
приключи на 2 май. Това е 
най-мащабният турнир на 
Балканския полуостров, като 
регистрираните до момента 
участници са 350, а очакваме 
непосредствено преди старта 
броят им да достигне до 400 
души, коментира за в. „Па-
ри” Георги Даскалов от ор-

ганизаторите на събитието. 
Състезателите са от Гърция, 
Сърбия, Румъния, Русия, Ве-
ликобритания и др. 

Това състезание може спо-
койно да послужи за реклама 
на страната ни като дести-
нация за практикуването на 
този спорт, коментира Даска-
лов. Въпреки че засега той 
не е толкова популярен като 
ските например, домакин-
ството на подобно събитие 
за България може да популя-
ризира страната ни като дес-
тинация за маунтинбайк, 
най-малкото защото 
ще домакинстваме 
на участници от 12 
различни държави, 
твърди Даскалов. 

не само ентусиазъм 
Очакваният от организато-
рите интерес към Shambhala 
Open Cup не само от страна 
на състезателите не е никак 
малък. Все пак това е трето-
то издание на състезанието, 
започнало през 2005 г., ма-
кар и тогава мероприяти-
ето да е с друго име. Днес 
обаче то е събитие от Клас 
2 в календара на световна-
та колоездачна асоциация 
UCI. Така то носи точки 
за световната ранглиста 
и се очаква да привлече 
още повече участници. 
България трупа популяр-
ност сред любителите на 
този спорт. 

Какво всъщност пред-
ставлява самото състеза-
ние? То ще се проведе в 
три дисциплини - спуска-
не, форкрос (групови стар-
тове и елиминации) и трайъл 
(преследване). Участниците 
стартират по трасе, дълго 4 
км, с денивелация от над 800 
м, което е сред най-тежки-
те в България, коментират 
организаторите. Кара се за 
време във формат, подобен 
на ски спусканията. И нека 
победи най-добрият.

Адреналин на колела

Планинското колоездене представлява експлозив-
на смесица от атрактивността и агресията на мо-

токроса и BMX състезанията, свръхчовешката издръж-
ливост и традициите в шосейното колоездене и уникал-
ната среда, която предлага планината

Цитат

 Из прессъобщението за Shambhala Open Cup 

В България има условия за маунтинбайк туризъм 

Разпределение 
Някой кара 
колело 

 ▶На 3 групи може да се раз-
делят практикуващите 
планинско колоездене бъл-
гари, коментира Георги 
Даскалов от организато-
рите на Shambhala Open 
Cup. 

 ▶Най-мащабна е групата, 
наречена основно „любите-
ли” - хора на възраст между 
18 и 45 години.

 ▶Хората от тази група 
карат за удоволствие, без 
някакви спортни амбиции 
и ползват спорта като 

развлечение и средство за 
активен отдих през уикен-
дите. 

 ▶И най-важното, това 
обикновено са не точно екс-
тремистите по призвание, 
а по душа - хора със стабил-
на работа, добри доходи и 
добра покупателна способ-
ност.

 ▶Защото планинското 
колоездене изисква немалка 
инвестиция. От една стра-
на, това е оборудването. 

 ▶От друга - практикуване-
то на планинско колоездене 
често налага пътувания до 
различни места из България 
и съседните държави.
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